
استمرار ریاست قالیباف؛ سرخوردگی بدنه 
مردمی اصولگرایان، اصلاح طلبان 

و اعتدالگرایان

یک تیر خلاص همزمان!

خبرهایــی می رســد مبنی بر ایــن که جبهه 
پایــداری در حال نهایی کردن توافق با قالیباف 
برای اســتمرار ریاســت او بر مجلس شــورای 

اسلامی است.
جریــان پایــداری و نواصولگرایــان، در طول 
دستکم یک سال گذشته، بیشترین انتقادات را 

علیه قالیباف داشــته اند و یکی از اصلی ترین 
رویکردهــای خود را "تغییــر" در مجلس آینده 
اعلام کــرده بودند. اینک اما به نظر می رســد 
در آســتانه انتخاب رئیس مجلس جدید، همه 
آن اتهامات و شــعارها و قالیباف چنان است و 
چنین اســت ها و ... باد هوا شده و آقایان پشت 
پرده نشســته و بده بســتان کرده و بی خیال 
تغییر شــده اند! اگر این گونه باشد، باید گفت 
که پایداری، ســیلی محکم و گیج کننده ای به 
رای دهندگان خود زده اســت چه آن که ابتدا 
با دوگانه سازی با قالیباف، خود را نماد انقلابی 
گری، عدالت جویــی و مردمی بودن و قالیباف 

را متهم به سیاســی کاری، فساد و اشرافیگری 
کرده و رأی آورده و بعد با او متحد شده است.

 ائتلاف پایداری با قالیباف، هر چند می تواند دو 
طرف را از مواهب بده بســتان های پشت پرده 
منتفع ســازد ولی قطعاً حامیــان نواصولگرایان 
را -کــه تا دیروز از قالیباف برایشــان چهره ای 
ناموجه ترسیم شــده بود- سرخورده می کند. 
این سرخوردگی به ویژه در میان رأی دهندگان 
جــوان اصولگرا، باعث می شــود همین میزان 
آرای اندک این جریان که به مدد آن و در غیاب 
اکثریــت راهی مجلس شــدند، آب برود و این 

جریان، بی پشتوانه تر از همیشه باشد.
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

عناوین منتخب

تداوم زمزمه های مخالفت با تعطیلی اول هفته و چالش های پیش روی شورای نگهبان؛

جنجالادامهدارشنبهها
صفحه 2

جهش تولید با مشارکت مردم
 محقق می شود

امین شاکری/  اقتصاددان 	
با توجه به نقش برجســته اقتصاد در توســعه کشــورها، دشمنان 
جمهوری اســلامی سال هاســت که مهمترین راهبرد خود را برای 
مقابله با جمهوری اســلامی ایران، موضوع اقتصــاد قرار داده اند و 
ایــن امر را می توان به وضوح از وضع تحریم های ظالمانه ای که از 
ابتدای انقلاب اســلامی تا کنون علیه ایران داشته اند، دریافت کرد. 
انتخاب شــعار سال از ســوی مقام معظم رهبری )مدظله العالی( به 
عنوان هدف گذاری ســالیانه برای تعیین جهت فعالیت های 
کشور به منظور بهره مندی از تمامی ظرفیت ها و امکانات و 
در راســتای بهبود، تعالی و پیشرفت کشور است. شعار سال 1403 
به عنوان "جهش تولید با مشــارکت مردم" در ادامه نامگذاری های 
اقتصادی ســالیان اخیر توسط ایشــان، به عنوان یک راهبرد کلان 
به منظــور بهبود وضعیت اقتصادی کشــور و فصلی نوین در حوزه 
حکمرانی اقتصادی در راســتای تقویت اقتصــاد مردم پایه )اقتصاد 

مردمی( در کشور است...

یادداشت

ادامه در صفحه 3

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

اقتصادی

قای رئیسی! لطفا دو قطبی سازی جدید  آ
درست نکنید

محمد محمودی، تحلیل گر رسانه 	
صفحه 2

صفحه  3

تحت پوشش بیمه نبودن خدمات درمان سوختگی

گران است درمان سوختگی 
اما برای طبقه فرودست

آغاز تجارت برق 
بین ایران و ترکیه

مسئولان آثار باستانی نقش رستم را دریابند

فرسایش ؛ خطری جدی
 برای آرامگاه خشایارشا

اختصاصی یادگارامروز

4

7 

8 

3
رویاپردازی های عبدی جواب داد 

گام نزدیکتر خیبر یک 
 از همیشه به لیگ برتر

صفحه  6

خبری از ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده نیست

واردات خودرو
 به در بسته خورد 

مسئولان  پاسخ بدهند 
کجاست ؟   ذخایر صندوق توسعه ملی 

آینده نسل  ثروت  با  دولت  آیندهارزپاشی  نسل  ثروت  با  دولت  ارزپاشی 
3

 ë  صفحه7

رئیس جمهور: 

با پدیده »سقط جنین« 
برخورد فرهنگی و قانونی شود
رئیس جمهور گفت: یکی از مســائل مهم مساله سقط 
جنین اســت که بایــد جلوی آن گرفته شــود جز در 
مواردی که پزشک حاذق اعلام کند که ضرورت دارد...

 ë  صفحه2

وزیر نیرو:

شرایط برای تامین مالی 
سرمایه گذاران صنعت نیروگاهی فراهم شد 

وزیر نیرو با اشــاره به این کــه وضع قوانین 
جدید، سرمایه گذاری در صنعت نیروگاهی را 

توجیه پذیر کرده است...

روابط عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گيلان

آگهي تجديد ارزيابي كيفي مناقصه عمومي
يك مرحله اي /  1-1403/م

  مناقصه گزار: شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران - منطقه گيلان به نشاني رشت.گلسار.
بلوار سميه.نبش خيابان 142

  موضوع مناقصه : پروژه برچيدن آسفالت معيوب و اجراي بتن آسفالتي خيابان اصلي انبار نفت 
رشت منتهي به بارگيري اضطراري

  مبلغ برآورد پايه :  37/861/291/885 ريال
  مهلت ، محل دريافت و تحويل پاكات و اسناد استعلام ارزيابي كيفي: متقاضيـان 
   Setadiran.ir مي بايست پس از انتشـارآگهي نوبت دوم تا تاريخ 1403/03/16 با مراجعه به سايت
اسناد را دريافت و سپس فرم هاي تكميل شده و ساير مدارك مورد نياز را  تا تاريخ 1403/03/30 

در سامانه مذكور بارگذاري نمايند. 
  شرايط متقاضي و مدارك مورد نياز )كليه شركت هاي توانمند(:

1- ارائه گواهينامه معتبر صلاحيـت پيمانكاري معتبر و داشتن رتبه حداقل پايه پنـج رشته ابنيه و 
ساختمان يا راه و شهرسازي از سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور 

2- ارائه و بارگذاري گواهينامه معتبرصلاحيت ايمني از اداره كل تعاون ، كار و رفاه و اجتماعي 
3- احراز امتياز قابل قبول )حداقل 60 امتياز( براساس معيارهاي ارزيابي توانمندي بهداشتي ، ايمني 

و زيست محيطي)HSE( به تشخيص كميته فني بازرگاني .
4- احراز امتياز قابل قبول )حداقل 60 امتياز( براساس معيارهاي ارزيابي كيفي مندرج در اسناد 
ارزيابي )معيارهاي ارزيابي در اسناد فراخوان تحويـل مي گردد( به تشخيص كميته فني بازرگاني . 

نكته مهم : احـراز امتياز قابل قبول )حداقل 60 امتياز( به تشخيص كميته فني بازرگاني براساس 
معيارهاي ارزيابي توانمندي بهداشتي، ايمني و زيست محيطي)HSE( مناقصـه گران بعنوان پيش 

شرط ارزيابي كيفي مي باشد. 
 مناقصه گران ابتدا ارزيابي كيفي شده و پس از كسب حداقل امتياز لازم در فرآيند ارزيابي كيفي 

درمراحل بعدي مناقصه شركت مي نمايند. 
5- ارائه حداقل يك فقره مستندات قرارداد با حجم مشابه از حيث موضوع و مبلغ و همچنين حسن 

انجام كار همان قرارداد به همراه مستندات قراردادهاي منعقد و اجرا شده طي 10 سال گذشته.
نكته 1 :  ارائه آخرين قرارداد منعقده از حيث موضوع و مبلغ به همراه رضايت نامه مربوط به همان 

قرارداد از سوي مناقصه گران الزامي است .

نكته2: بديهي است شرط مذكور صرفا بعنوان شرط لازم بوده و شركت كننده مكلف است به 
منظور ارزيابي كيفي نسبت به ارائه تجربه و دانش در زمينه موردنظر)حداقل چهارفقره( طي 10 سال 
گذشته ، حسن سابقه دركارهاي قبلي )حداقل چهارفقره( طي 10 سال گذشته و كليه مستندات 
درخواستي قيد شده در دستورالعمل ارزيابي كيفي )پيوست تسليمي( طي 10 سال گذشته را 

ارائه نمايد .
6- ارائه تصوير كارت ملي و شناسنامه مدير عامل و اعضاء هيات مديره شركت، تصويركليه صفحات 
اساسنامه شركت، آگهي تاسيس شركت، آخرين تغييرات در روزنامه رسمي و كد اقتصادي و شناسه 

ملي الزامي است.
7- ارائه اصل گواهي امضاء محضري شخص و يا اشخاصي كه طبق آخرين تغييرات در روزنامه 

رسمي مجاز به امضاء اسناد تعهدآور شركت مي باشند الزامي است.
8- برنامه زماني ارزيابي كيفي : 14 روز از تاريخ 1403/03/31 لغايت 1403/04/13

 كليه مستندات بارگذاري شده در سامانه ستاد مي بايست اصل و يا كپي برابر اصل محضري باشند.
 حضور شركت ها به صورت مشاركت و كنسرسيوم در مناقصه امكان پذير نمي باشد.

 به پاكات فيزيكي ارائه شده )بغير از تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار( ترتيب اثر داده نمي شود.
 پس از ارزيابي HSE و ارزيابي كيفي از متقاضيان واجد شرايط به صورت كتبي جهت بارگذاري 

پاكات در سامانه دعوت بعمل خواهد آمد. 
 به پيشنهادهايي كه باشرايط مندرج در آگهي اختلاف داشته و يا بعد از مدت مقرر در آگهي برسد 

مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.
 http://Iets.mporg.ir  ، http:// monaghese.ir ضمناَ اسناد مناقصه مذكور در سايت هاي
niopdc.ir ، www.shana.ir  صرفاٌ جهت رويت بوده وضروري است كليه مراحل مناقصه اعم از 

برداشت اسناد و ساير مراحل در بستر سامانه Setadiran.ir  اقدام گردد. 
نوبت اول آگهي روز يكشنبه مورخ 1403/02/30 و نوبت دوم آگهي روز در چهارشنبه مورخ 

1403/03/02  روزنامه سراسري
يك نوبت آگهي روز يكشنبه مورخ 1403/02/30 در روزنامه محلي

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/02/30
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/02

شناسه آگهی : 1717679

نوبت اول
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي  منطقه گيلان

به گزارش روابط عمومی شرکت مخازن سبز پتروشيمی عسلويه، پيام عبدالمجيد کمالی به شرح 
ذيل است: بيست و هفتم ارديبهشت ماه که به نام روز جهانی روابط عمومی و ارتباطات نامگذاری 
شده، فرصتی است تا نقش و جايگاه روزافزون اين بخش از دانش بشری را که امروزه به قلب تپنده 
مجموعه های مختلف تبديل شده، مورد تاکيد قرار گيرد. امروزه روابط عمومی به عنوان نخستين و 
اصلی ترين حلقه ارتباط بين مديران و کارکنان و يکی از ابزارهای پيشتاز مديريت افکار ، نقش بی بديلی 
در ايجاد، حفظ و گسترش تعامل و تفاهم مديران با کارکنان و جامعه  پيرامونی دارد. از سوی ديگر، 
روابط عمومی يکی از ساز و کارهای مهم در تصميم گيری های مديريتی و استراتژيک هر سازمان و 
نهاد است که با اطلاع رسانی هدفمند و فعاليت های حرفه ای و علمی زمينه پياده سازی اين تصميمات 
را فراهم می کنند. روابط عمومی شرکت مخازن سبز پتروشيمی عسلويه نيز با حمايت مديرعامل و 
همکاری کارکنان کوشيده اقدامات مهمی در يکسال گذشته داشته باشد . )گزارش مختصر( در سال 
1402 برنامه های مختلف فرهنگی و ورزشی، برگزاری نمايشگاه ها )بيست و هفتمين نمايشگاه 
نفت،اوراسيا وپتروکم(، برنامه ريزی اردوی بصيرت خانوادگي در شيراز و قم ، برگزاری جشن در 
مناسب های مختلف، برگزاری انتخابات نماينده مجلس، دعوت از خانواده های کارکنان و برگزاری 
جشن عيد نوروز، برگزاری جشن شکوفه انقلاب در تهران، بوشهر، شهرکرد و تبريز، برگزاری برنامه 
های ملی و مذهبی، کمک به موکب ها در مناسبت های مختلف، کمک به ازدواج جوانان نخل تقی 
و عسلويه، کمک به پيشکسوتان نيروی مسلح، اهدای بسته نوشت افزار به دانش آموزان بی بضاعت، 
توزيع بسته معيشتی، راه اندازی بسيج، کمک به برنامه های فرهنگی، اعزام کارکنان برای مشارکت در مراسم سالگرد شهيد سليمانی، همکاری با رسانه ها و 
پاکسازی سواحل عسلويه اشاره کرد. همچنين حضور موفق در دو نمايشگاه نفت و اکسپو ١٤٠٣ از ديگر برنامه های روابط عمومی شرکت بوده است. در اطلاع 
رسانی دستاوردهای شرکت نيز مصاحبه با مديرعامل و مديران شرکت  و  توليد 250 خبر و انتشار آن در رسانه های مختلف استان و کشور از ديگر اقدامات 
روابط عمومی بوده است . در پايان اينجانب اين روز خجسته را به همه اصحاب رسانه و فعالان روابط عمومی و ارتباطات به ويژه همکارانم در روابط عمومی های 
شرکت های منطقه پارس جنوبی تبريک عرض نموده و اميدوارم با مردم داری، روشنگری افکار عمومی و استفاده بهتر از ظرفيت های بومی موجود، موجب 

هم افزايی و همدلی بيشتر بين مردم و صنعت گردند و چون پلی برای انتقال پيام ها، انتقادها و پيشنهادها به سطوح مختلف مديريتی عمل نمايند.
عبدالمجيدكمالی-  رئيس روابط عمومی شركت مخازن سبزپتروشيمی عسلويه

پیام رئیس روابط عمومی شرکت مخازن سبز پتروشیمی عسلویه به مناسبت روز جهانی روابط عمومی و ارتباطات

شرکت فولاد فراد

آگهـــی
شرکت فولاد فراد در نظر دارد خط انتقال نيروي برق 400/63كيلوولت پست دشت آبي فولاد فراد را از محل پست 400 کيلوولت دشت آبی تا محل پست اختصاصي 

مجتمع فولاد فراد واقع در مجتمع صنعتي ليا استان قزوين را احداث نمايد. مسير تعيين شده براي اين خط از اراضی اطراف روستاهاي "منبره" و"ليا" عبور می کند.
از کليه اشخاص حقيقی و حقوقی که داراي املاك ثبت شده واقع در مسير خط مورد نظر هستند درخواست می شود جهت کسب اطلاعات بيشتر به آدرس تهران 

الهيه خيابان مريم شرقي پ 34 شرکت فولاد فراد تلفن تماس : 8543-021 مراجعه نمايند.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/02/30  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/30

نوبت اول

Name X Y
1 415548 3992625
2 415469 3992620
3 415339 3992690
4 415270 3992880
5 415204 3993059
6 415091 3993109
7 414888 3993486
8 414723 3993795
9 414557 3994103
10 414394 3994407
11 414243 3994689
12 414043 3994774
13 413739 3994967
14 413478 3995133
15 413216 3995299
16 412951 3995468
17 412706 3995666
18 412453 3995870
19 412200 3996074
20 411912 3996306
21 411609 3996551
22 411344 3996765
23 411083 3996975
24 410854 3997160
25 410627 3997343

خط 400 كيلوولت فولاد فراد  

خط 400 كيلوولت فولاد فراد  

شركت فولاد فراد درنظر دارد خط انتقال نيروي برق   400 كيلوولت پست 
دشت آبي- فولاد فراد، از محل پست  400/63 كيلوولت دشت آبي تا محل 

پست اختصاصي مجتمع فولاد فراد واقع در مجتمع صنعتي ليا  -استان 
قزوين را احداث نمايد   . مسير تعيين شده براي اين خط از اراضي اطراف          

روستاهاي  "منبره" و "ليا" عبور مي كند  . 
از كليه اشخاص حقيقي و حقوقي كه داراي املاك ثبت شده واقــع در 

مسير خط مورد نظر هستند درخواست مي شود، جهت كسب اطلاعات       
بيشتر به آدرس تهران- الهيه- خيابان مريم شرقي- پ 34  شركت فولاد 

فراد  ( تلفن تماس : 8543-021)  مراجعه نمايند. 
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سیاسی

اضافه شدن  با  اســامی  مجلس شورای 
تعطیلی روز شنبه و دو روزه شدن تعطیات 
) جمعه و شنبه( موافقت کرد ولی تبدیل این 
مصوبه به قانون نیاز به تأیید شورای نگهبان 

دارد.

هر چند احتمال رد این مصوبه به تعطیلی شنبه 
در جوامع یهودی نســبت داده شــده و تشبه با 
کفار اما دین یهود در قانون اساســی به رسمیت 
شناخته شــده و در مواردی چون ختنه و حرام 
بودن گوشــت خوک نیز مســلمانان و یهودیان 
اشتراک دارند. مشکل در جای دیگری است. اصل 
17 قانون اساســی تصریح می کند: » مبدأ تاریخ 
رسمی کشــور، هجرت پیامبر اســلام  )صلی الله 
علیه واله و ســلم ( است و تاریخ هجری شمسی 
و هجری قمری هر دو معتبر است اما مبنای کار 
ادارات دولتی هجری شمسی است . تعطیل رسمی 
هفتگی روز جمعه است« . بنا بر این رد مصوبه نه 
به خاطر نظر مراجع – که برخی تلویحا موافقت 
و بعضی مانند آیت الله سبحانی مخالفت کرده اند- 
بلکه به سبب اصل 17 محتمل است هر چند می 
توان تفســیر کرد که تعطیلی شنبه نقض و نفی 
تعطیلی روز جمعه نیست بلکه اضافه بر آن است و 
در اصل 17 نیامده تعطیل رسمی هفتگی منحصر 
به روز جمعه است و با تعطیل شدن شنبه جمعه 

کماکان تعطیل است.
هر چنــد در صورت رد این مصوبــه می توان دو 

پرسش طرح کرد:
اول این که در قانون اساســی 58 بارها از عبارت 
مجلس شورای ملی استفاده شده بود اما در دوره 
اول مجلس شورای ملی جمهوری اسلامی دومین 
مصوبه تغییر نام مجلس شــورای ملی به مجلس 
شورای اسلامی بود که مرحوم دکتر سحابی گفت: 
مجلس نمی تواند نص قانون اساسی را تغییر دهد 
اما چون رهبر فقید انقلاب تعبیر مجلس شورای 
اسلامی را به کار برده  بود تأیید و مجلس شورای 
اسلامی شد. همین که در قانون اساسی 68 یا در 
بازنگری تغییر به عنوان مجلس شورای اسلامی 
را گنجاندنــد به این معنی بود که می دانســتند 
مصوبــه مجلس کافی نبوده اســت. دوم این که 
اگر مجلس ششــم تعطیلی روز شــنبه را اضافه 
می کرد آیا نمایندگان اصلاح طلب را به باد انتقاد 
نمی گرفتند و حتی انگ صهیونیســت را بر آنان 
نمی نشاندند؟ مجلس فعلی که تعطیلی شنبه ها را 
تصویب کرده اما از این اتهامات برکنار مانده چون 
اکثر آن از صافی های متعدد شورا نکهبان گذشته 
و با مشارکت اقلیت، اکثریت کرسی ها در اختیار 
اصول گرایان است. این نکته هم قابل ذکر است که 
اعلام تعطیلی روز شنبه در جامعه بازتاب مثبتی 

داشــته و کارشناســان معتقدند می تواند فضای 
جامعه را تغییر دهد و حتــی باعث رونق برخی 
مشاغل شود. محسن پیرهادی که برای موافقت 
با اعلام شــنبه به عنوان روز دوم تعطیلات پشت 
تریبون صحن قرار گرفته بود از دریافت استفتای 
مراجع ســخن گفت و از این طریق مناقشات را 
در مجلس مختومه اعلام کرد. حتی زمزمه هایی 
در خصوص موافقت دفتر رهبر انقلاب با تعطیلی 
شنبه به گوش رسید که بلافاصله با تکذبیه دفتر 
ایشان از دستور کار خارج شد. نهایتا با رای موافقت 
نمایندگان، پرونده راهی شورای نگهبان شد. اما 
برخلاف تصورات عمومی، پرونده تا زمان رسیدگی 
شورای نگهبان بسته نشــد؛ با دمیدن نخستین 
شــراره های خورشــید ســحرگاهی روز جمعه، 
مخالفان تعطیلی »شنبه ها« دست به کار شدند و 
با انتشار مخالفت آیت الله سبحانی یکی از مراجع 
تقلید با اعلام این روز به عنوان روز تعطیل، تلاش 
کردند تک محســن پیرهادی را با پاتکی مشابه 
پاســخ بدهند. این تلاش ها باعث شد تا موضوع 
انتخــاب روش دوم تعطیلات همچنان در فضای 
عمومی کشور باز بماند. باید دید آیا شورای نگهبان 
ایستگاه نهایی این مصوبه خواهد بود یا با رد شدن 
مصوبه در شورای، نمایندگان مجلس جدید رای 
به انتخاب پنجشــنبه به عنوان روز دوم تعطیل 
می دهند یا با پافشاری نمایندگان بر مصوبه قبلی 

موضوع به مجمع سپرده می شود؟
ë  طی روز های اخیــر موضوع انتخاب روز

دوم تعطیلی ایرانیان با بحث ها و نظر های 
گوناگونی همراه شده است. نهایتا مجلس در 
روز چهارشنبه، روز شنبه را به عنوان روز 
تعطیل ایرانیان برگزید. درباره چرایی این 

انتخاب در مجلس توضیح می دهید؟
قبل از پاســخ به پرسش شما به نظرم لازم است 
مقدمه ای دربــاره اصل تعطیلات در ایران مطرح 

کنیــم. برخلاف تصور عمومی کشــور که تصور 
می شــود ایران بالاترین نرخ تعطیلی را در جهان 
دارد، ایران ذیل کشور هایی قرار دارد که کمترین 
میزان تعطیلی در آن وجــود دارد. در طول یک 
سال در ایران حداکثر ۷۶ روز تعطیلی وجود دارد 
که شامل ۵۴ جمعه هفته های سال به علاوه ۲۲ 

روز هم تعطیلات مناسبات رسمی کشور است.
 بسیاری از این تعطیلات رسمی هم، چون مبتنی 
بر ماه های قمری اســت، ممکن است در روز های 
جمعه اتفاق بیفتد و با ســایر تعطیــلات ادغام 
شــود. در برابر ۷۶ روز تعطیلات سالانه ایرانیان، 
چیــن ۱۲۲ روز، ژاپــن ۱۲۷ روز، آلمــان ۱۲۱ 
روز و کشــور های اروپایی به طور میانگین ۱۲۴ 
روز، ضمن اینکه آمریکا و بســیاری از کشور های 
آمریکای شــمالی هــم ۱۲۴ روز تعطیلی دارند. 
بنابرایــن ایران جزو کشــور هایی قــرار دارد که 
کمترین میزان تعطیلات را در طول ســال دارد. 
بنابراین اصل ایده اضافه کردن یک روز به تعطیلی 
روز های جمعه، منطقی و عقلانی اســت و اتفاقا 
معتقدم باید سال ها قبل درباره آن تصمیم سازی 
می شد. مشــکل منتقدان، اما درباره اصل اضافه 
کردن یک روز بیشتر به تعطیلات هفتگی ایرانیان 
نیست؛ مساله مکانیسم انتخاب روز دوم تعطیلات 
است. اینکه علاوه بر روز جمعه که تعطیل رسمی 
ایرانیان مبتنی بر دین مبین اســلام است، نماز 
جمعه در آن برگزار می شــود، صله رحم و دید و 
بازدید هــا در آن اتفاق می افتد و... کدام روز دیگر 
را باید به عنــوان روز تعطیل انتخاب کرد، محل 
اختلاف نظر ها بحث های بســیار نمایندگان در 
مجلس شد. بدیهی بود که این یک روز اضافی باید 
متصل به روز جمعه باشد؛ تنها دو روز پنجشنبه 
و شــنبه را مبتنی بر این منطق می شد انتخاب 
کرد. بر اساس منطق اقتصادی و ضرورت توسعه 
مناسبات با جامعه جهانی، همچنین دیدگاه های 

اتاق های  اقتصادی مانند  کارشناسی تشکل های 
بازرگانی و... روز شنبه روز مناسب تری محسوب 
می شد. استدلال کارشناسان و فعالان اقتصادی 
هم مبتنی بر این واقعیت بود که، چون در اغلب 
کشور های جهان شنبه و یکشنبه تعطیل رسمی 
است، اگر ایران پنجشنبه را به عنوان روز رسمی 
تعطیل خــود انتخاب کند، عملا ۴ روز ارتباطات 
اقتصادی ایران با جهان معلق و تعطیل می شــد. 
)دو روز تعطیلات ایران و دو روز تعطیلی جهان( 
انتخاب روز شــنبه، این ۴ روز تعطیلی جهانی را 
برای ایران به ۳ روز کاهش می داد. در نقطه مقابل 
برخی افراد و گروه ها که بیشتر بحث های مذهبی 
و ایدئولوژیک را پیگیری می کردند، مخالف انتخاب 
روز شنبه بوده و معتقد بودند بهتر است پنجشنبه 

انتخاب شود.
ë  آیا مبتنی بر سنت اسامی، انتخاب روز

پنجشــنبه به عنوان روز تعطیلی رسمی 
معنای خاصی دارد؟

سنت اسلامی، روز جمعه را تعطیل می داند و در 
ایــران همواره این روز تعطیل بوده اســت. اینکه 
علاوه بر جمعه چه روزی تعطیل باشد، موضوعی 
ثانویه است و ارتباطی با اصل موضوع تعطیلی در 
روز جمعــه ندارد. اینکه روز بعد از جمعه تعطیل 
باشــد یا روز قبل از آن، از منظر اسلامی، معنای 
خاصی ندارد. افراد و جریاناتی که تلاش می کنند 
روز پنجشــنبه را تعطیل کنند، چون اصطلاحا 
جنبه اعتقادی و ایدئولوژیک آن برجسته شود باید 
به این پرســش، پاسخ بدهند که وقتی تا همین 
امروز هم پنجشنبه های کشور تعطیل نبوده، چه 
تفاوتی می کند کدام روز تعطیل باشــد؟ اصرار بر 
این نکته که پنجشنبه ها نباید روز کاری باشد، با 
شرایط فعلی کشور همخوان نیست. اگر تعطیلی 
روز پنجشنبه از منظر دینی معنای خاصی دارد 
چرا تــا به امروز برای آن اقدامی صورت نگرفته و 
حتی بحثی درباره ضرورت آن مطرح نشده است. 
طرفداران تعطیلی پنجشــنبه هرگز به این ابهام 

پاسخ ندادند.
ë  ،نهایتا چه شــد که نظر اکثریت مجلس

نســبت به تعطیلی روز شنبه واحد شد و 
روز شنبه را برای تعطیات رسمی انتخاب 

کردند؟
دوستانی که در مجلس طرفدار تعطیلی روز شنبه 
بودند، استفتا هایی را از برخی مراجع معظم تقلید 
گرفتند که در آن ها قید شــده بود مشکلی برای 
تعطیل اعلام کردن روز شــنبه به عنوان روز دوم 
تعطیلی وجود ندارد. نهایتــا این تصمیم به رای 
نمایندگان گذاشته شد. تعداد موافقان تعطیلی روز 
شنبه بیشــتر بود و موضوع رای آورد. باقی ماجرا 

می ماند تا شورای نگهبان موضوع را بررسی کند.

رئیس جمهور گفت: یکی از مســائل مهم مساله 
سقط جنین است که باید جلوی آن گرفته شود 
جز در مواردی که پزشــک حاذق اعلام کند که 
ضرورت دارد؛ آمارهای متفاوتی از سقط جنین 
اعلام می کننــد، آمار دقیقی نیســت اما آنچه 

قطعی است، این آمار نگران کننده است.
آیت الله رئیسی رئیس جمهور در مراسم اعطای 
دومیــن جایزه ملی جوانــی جمعیت ، توجه به 

خانواده و محــور بودن خانواده را بســیار مهم 
برشــمرد و تصریح کرد: همه این مقولات مورد 
تأکیــد دیــن و فرهنگ دینی و سیاســت های 
مصوب و ابلاغی نظام و قانون و نیاز جدی کشور 
است. رئیســی گفت: یکی از مسائل مهم مساله 
سقط جنین است که باید جلوی آن گرفته شود 
جز در مواردی که پزشــک حاذق اعلام کند که 
ضرورت دارد. آمارهای متفاوتی از ســقط جنین 

اعــلام می کنند، آمــار دقیقی نیســت اما آنچه 
قطعی اســت، این آمار نگران کننده است. تمام 
دســت اندرکاران باید همت کنند؛ نخستین گام 
همت، اقناع است. مردان و زنان جوان ما بدانند 
که این مســاله به لحاظ شرعی، قتل نفس است 
و همــه آثار قتل نفس اعــم از حقوقی و وضعی 
هم برای کســی که مرتکب می شود و هم برای 

مباشر دارد.

رئیــس جمهور خاطر نشــان کــرد: در اجرای 
قانون هم باید اقناع داشــته باشیم و هم قدرت 
برخواسته از متن قانون داشته باشیم؛ قانون باید 
اجرا شــود.از عزیزان در دولت و هم از دســتگاه 
قضا می خواهیم که در ارتباط با ســقط جنین، 
اقدامــات را تکمیل کنند به نحــوی که جریان 
ســوداگری که فقط به دنبال پول اســت، مورد 

پیگیری قرار گیرند.

رئیس جمهور: 
باپدیده»سقطجنین«برخوردفرهنگیوقانونیشود

تداوم زمزمه های مخالفت با تعطیلی اول هفته و چالش های پیش روی شورای نگهبان؛

جنجالادامهدارشنبهها

با گذشــت بیش از یــک مــاه از رویارویی 
عریان ایران و اســرائیل، برخی تحلیلگران با 
استناد به شــرایط حاکم بر منطقه، بالاخص 
تداوم جنگ در غــزه، در باب احتمال تکرار 
ایــن رویارویی هشــدار داده و مــی گویند، 
خاورمیانه این پتانسیل را دار تا وارد جنگی 
تمام عیار شــود.ماه آوریل ســایه رویارویی 
هــای منطقه ای بیــن ایران و اســرائیل از 
زمــان آغاز درگیری در غزه پر رنگ تر شــد. 
بسیاری هراس داشتند که این جنگ به یک 
درگیری منطقه ای گســترده تر میان ایران 
و متحدانش و کشــورهای غربی چون ایالات 

متحده تبدیل شــود. این ترس پس از پاسخ 
پهپادی و موشــکی 13 آوریل ایران افزایش 
یافت. در طول شــش ماه گذشته، خشونت 
در سراسر خاورمیانه بالا گرفته که مشخصه 
آن رویارویی اسرائیل و اعضای محور مقاومت 
اســت. این حملات از الگــوی ثابتی پیروی 
کرده اند که هر کدام نشــان دهنده تشــدید 

تدریجی تنش ها هستند.

ë خاورمیانه در وضعیت اضطرار
بــه ادعای روزنامــه صباح، پاســخ ایران به 
اســرائیل ماهیت محدودی داشــت و مقام 

هــای ایرانی بارها تاکید کردنــد که قبل از 
حمله اخطار 72 ساعته به کشورهای منطقه 
داده شــده است. هشــدار مقامات ایرانی به 
کشورهای منطقه قبل از حمله حاکی از آن 
است که ایران قصد نداشته خسارت اساسی 
وارد کند. با این حال، نگرانی جدی در مورد 
آینده وجود دارد زیرا اســرائیل مدعی قدرت 
نظامــی در خاورمیانه اســت و بازدارندگی 
برای حفظ این تصویــر ادعایی، به ویژه پس 
حملات هفتم اکتبر حماس، بسیار با اهمیت 
شده اســت.به ادعای ناظران، اســرائیل به 
دنبال بازتعریف توان بازدارندگی ادعایی اش 

اســت و قصد دارد حرف آخر را بزند. این در 
حالی اســت که ایران نیز برای افزایش توان 
بازدارندگــی اش، صبر اســتراتژیک را کنار 
گذاشته اســت. علاوه بر این، شکست قدرت 
هــای جهانی در حل مناقشــه اســرائیل و 
فلسطین موجب شده تا خاورمیانه در انتظار 
جرقــه بعدی بماند؛ جرقــه ای که می تواند 
جنگ را شــعله ور کند. تا پیش از این، ایران 
و اسرائیل درگیر رویارویی در سایه بودند، اما 
بــا ادامه درگیری ها میان دو بازیگر، وضعیت 
وارد مرحلــه جدید و در عین حال پرخطری 

شده است.

آتش زیر خاکسترِ تنش ها؛

خاورمیانه در وضعیت قرمز

آقای رئیسی! لطفا دو قطبی سازی 
جدید درست نکنید

محمد محمودی، تحلیل گر رسانه 	
۱- با وجود آنکه تاکنون در نقد دولت رئیســی 
مطلب خاصی ننوشــتم و حتی منتقدانی را که 
می شناسم، دعوت به مدارا کرده و اصرار دارم 
بیشــتر به آینده نظام فکر کنند تا نفی عملکرد 
این دولت، ولی آقای رئیسی به تازگی در مشهد 
مقــدس حرفهایی زدند که عــلاوه بر آنکه دو 
قطبــی جدیدی به نام »عهد و رای« ایجاد می 
کند، کاملا مخالف جمهوریت نظام است و می 
تواند به عنــوان بهترین دلیلِ ثبتِ منفی ترین 
رکورد انتخابات در دولت سیزدهم، تلقی شود!. 
۲- امــا اصل موضوع. آقــای رئیس جمهور در 
شامگاه ۲۵ اردیبهشــت  در اختتامیه پنجمین 
کنگره جهانی حضرت رضا)ع( برای پوشــاندن 
انتخاباتی  ضعف فاحش دولــت در برگــزاری 
پرشــور، گفتند: »ســخن از عهد است نه رای. 
رای مغتنم است و هر کس رایی دارد، اما سخن 

ما از آموخته های قرآن و ولایت است. 
رای کجــا و عهد کجا؟!«. یاللعجب!. به کجا می 
روید آقای رئیس جمهــور؟. یعنی رای خود را 
از مــردم می گیرید و عهد خود را با مردم نمی 

بندید؟. 
واقعا نمی دانید این حرفتان چه تبعاتی دارد و 
در واقع با این نوع درجه بندی، عهد با رهبری 

را مقابل رای مردم قرار می دهید؟. 
واقعا هزینه ســازی هــای روزمره نظیر ازگل و 
دبش و ... برای نظام کافی نیســت که شما هم، 

هزینه جدیدی بر آن می افزایید؟!.
۳- آقای رئیسی، قریب نیمی از بدنه دولت شما 
از دولت احمدی نژاد است. فراموش نکنید که 
مهــم ترین خصلت احمدی نژاد، »مســئولیت 
ناپذیــری« بود و انداختــن هزینه ها به گردن 
نظام. شــما که احمدی نژاد نیستید؟، پس چرا 
با گفتن »ارزش عهد کجا و رای مردم، کجا؟«، 

به روش احمدی نژاد عمل می کنید؟!.
آقای رئیسی، مگر چند روز از برگزاری انتخابات 
دور دوم مجلس شــورای اســلامی با آن رقم 
مشــارکت ناچیز گذشــته، که شــما دست به 

تحقیر رای مردم زدید؟.
 واقعا چرا با ایجاد دو قطبی جدید از مسئولیت 
خــود در »برگــزاری انتخابات پر شــور« -که 
مطالبــه به حقِ رهبری هم بود-، ســر باز می 

زنید و آدرس غلط دیگری می دهید؟. 
آقای رئیسی، نکند کســانی در کنار جنابعالی 
باشــند که با طــرح چنیــن موضوعاتی دنبال 
جایگزین کــردن فرمول انتخابــی خود بجای 
صندوق رای آنهم در ساختار جمهوری اسلامی 

باشند؟!.
۴- آقای رئیســی از سال ۶۸ به بعد با احتساب 
دولت جنابعالی، پنج دولت بر ســرکار آمده که 
تنها یکی از این دولتها، »دولت کار« به معنای 
واقعی بود و تمــام دولتهای بعدی، کم و بیش 
یا خواســته یا ناخواســته در ریــل »دولتهای 
سیاسی« قرار گرفتند و با حاشیه های سیاست، 
چنان درگیر شــدند که نهایتا بــه ناکارآمدی 
جمعی دولتها، بویژه در حوزه اقتصاد ختم شد.

آقای رئیسی! با »دولت کار«، کشوری جنگزده، 
بازسازی شــد ولی با دولتهای سیاسی، کشور 
بازسازی شده، دوباره شبیه کشوری جنگزده با 
اقتصاد از هم پاشــیده شد!. پس اگر واقعا عهد 

صادقی با رهبری دارید. 
در همین سال پایانی دولت خود، تلاش کنید، 
تصویــر متفاوتی از خود در جامعه بســازید، تا 
شاید بخشی از هزینه های ساخته شده در این 

دولت برای نظام، جبران شود. 
می دانم کار بسیار دشواری است ولی باور کنید 
عاقبت بهتری از رویه کنونی برای شما خواهد 

داشت.
چند باید دارد و چند نباید.

اول اینکه زدن حرفهای مسأله ساز را در دولت 
ممنوع کنید، دوم، شــخصا سینه سپر کنید و 
مســئولیت تبعات تصمیمات دولت را بپذیرید. 
سوم، اعضای کابینه خود را قبل از قوه قضائیه، 

عزل یا مواخذه کنید. 
چهــارم، نگذاریــد در مجلس پیــشِ رو به نام 
حامیان دولت، بلــوا و تلخی بپا کنند بالاخص 

درباره انتخاب رئیس مجلس!.
پنجم هم در اولین فرصت و با اعلام رســمی، 
کارگروهــی کارآمد را برای افزایش مشــارکت 
انتخابــات آینده ریاســت جمهوری  مردم در 
تشــکیل دهید تا عزم دولــت را در این زمینه 

نشان دهید.
 قدم اول را هم خودتان بردارید و به عنوان یک 
روحانی تا می توانید با مردم »صادق« باشــید 
و با رســانه های منتقد دولــت، بصورت مجزا 
مصاحبه کنید و مهم تر از همه، نگذارید شــما 
را »تشــنه قدرت« و در جدال با دیگر روسای 

قوا نشان دهند!. 
آقای رئیســی! باور کنید اینها بهترین راه ادای 

»عهد با رهبری« است.
۵- ختم کلام اینکه، کاش در سفر اخیرتان به 
مشــهد مقدس، بجای گفتن ارزش عهد کجا و 
ارزش رای مردم کجا؟، در ســخنرانی خود به 
هشــدار صریح امام رضا)ع( درباره خطر بزرگ 

ریاست طلبی می پرداختید. 
آنگونه که در اصول کافی جلد دوم صفحه ۲۹۷ 
آمده که: »معمّــر بن خلّاد، نزد امام رضا)ع( از 
مردی یاد کرد و گفت: او "ریاست طلب" است. 
حضرت در پاسخ فرمودند: ما ذِئبانِ ضارِیانِ فی 
قَ رُعاؤُها باَِضَرَّ فی دینِ المُسلمِ  غَنَمِ قَومٍ قَد تَفَرَّ
یاسَــهِ؛ »دو گرگ درنــده در گله ی بی  مِنَ الرِّ
چوپان، به اندازه ی ریاست طلبی در دین یک 

مسلمان زیانبار نیست!«. والسلام.

یادداشت

خبری عبرت آموز؛

حمایت سوریه از حق حاکمیت 
امارات بر جزایر سه گانه ایرانی!

سید حسین موسویان دیپلمات پیشین با انتشار 
پیامی در ایکس به بیانیه کشورهای عربی که 
در پایان اجلاس سران اتحادیه عرب در منامه 

بحرین قرائت شد اشاره کرد.
سید حسین موسویان نوشت:

خبری عبرت آموز! بشــار اســد همراه با سایر 
کشورهای عربی، بیانیه حمایت از تعلق جزایر 

سه گانه ایرانی به امارات را امضا کرد!

کنایه مهاجری درباره تعطیلی شنبه ها:

 دولت که هفت روز هفته 
تعطیل است!

یک فعال سیاسی اصولگرا درخصوص سکوت 
دولت، درباره تعطیلی روز شنبه، واکنش نشان 

داد.
محمد مهاجری، نوشت: تصویب تعطیلی شنبه 
موافقان و مخالفان جدی دارد. اما دولتی ها در 

این زمینه سکوت کرده اند.
در واکنش به مصوبه مجلــس درباره تعطیل 
شــدن روز شنبه، در شــبکه اجتماعی ایکس 

نوشت:
تصویب تعطیلی شنبه موافقان و مخالفان جدی 
دارد. اما دولتی ها در این زمینه سکوت کرده اند.

لابد به خودشان می گویند: ما هفت روز هفته را 
کلا تعطیلیم و اگر شنبه هم اضافه شود، هشت 

روز را در هفته تعطیل می شویم!

ادعای یک رسانه غربی:

 ایران و آمریکا در عمان 
مذاکره غیرمستقیم داشته اند

آکســیوس به نقل از منابعی که نــام آنها را 
ذکر نکرده، مدعی شــده که نمایندگان ایران 
و آمریکا طی هفته گذشته در کشور عمان به 
صورت غیر مستقیم درباره چگونگی پرهیز از 
تشدید درگیری های منطقه ای و گفت وگوهای 

هسته ای مذاکره کرده اند.
به ادعای این مقام هــا این مذاکرات با حضور 
برت مک گورک، مشــاور ارشد رئیس جمهور 
بایــدن در خاورمیانه و آبــرام پیلی، نماینده 
موقت ایالات متحــده در امور ایــران اولین 
دور گفت وگوهــا بین ایــالات متحده و ایران 
از ژانویه بود که مذاکرات مشــابهی در عمان 
انجام شد. این گفت وگوها تنها یک ماه پس از 
حمله موشکی بی سابقه ایران به سرزمین های 

اشغالی در ۱۳ آوریل انجام شد.
ایران ۳۵۰ موشک بالستیک و پهپاد به سمت 
سرزمین های اشــغالی شلیک کرد. این اولین 
حمله مستقیم به سرزمین های اشغالی بود که 

از خاک ایران انجام شد.
آکســیوس در گزارش خود آورده اســت که 
یکــی از اهداف اصلی دولت بایدن از ۷ اکتبر، 
جلوگیــری از تبدیل مناقشــه غزه به جنگ 
منطقــه ای بوده اســت. ایــالات متحده فکر 
می کند ایــران نفوذ زیادی بر نیروهای نیابتی 
خود در منطقه، حزب الله لبنان، شبه نظامیان 
طرفدار ایران در سوریه و عراق که حملاتی را 
علیه نیروهای آمریکایی انجام دادند و حوثی ها 
در یمن که هنوز به کشتی ها در دریای سرخ 

حمله می کنند، دارند.
این منابــع گفتند که مک گورک و پیلی روز 
سه شنبه وارد عمان شــدند و با میانجی های 
عمانی دیدار کردند. مشخص نیست چه کسی 
نماینده ایران در این مذاکرات بوده است. این 
منابع گفتند که گفت وگوها بر شفاف ســازی 
پیامدهای اقدامات ایران و نیروهای نیابتی آن 
در منطقه و بحث درباره نگرانی های آمریکا در 
مورد وضعیت برنامه هســته ای ایران متمرکز 

بود.
ودانت پاتــل، معاون ســخنگوی وزارت امور 
خارجــه آمریکا، دوشــنبه گفت کــه دولت 
بایدن راه هایی بــرای برقراری ارتباط با ایران 
در صورت لــزوم دارد. وی گفت دولت بایدن 
به ارزیابی این موضوع ادامه می دهد که ایران 
در حال حاضر فعالیت های کلیدی لازم برای 
تولید یک دســتگاه هسته ای قابل آزمایش را 

انجام نمی دهد.
پاتل افزود که ایالات متحده معتقد نیست که 
رهبر ایران تصمیمی برای از سرگیری برنامه 
تسلیحاتی که به زعم ما در پایان سال ۲۰۰۳ 
تعلیق یا متوقف شده، گرفته است. کاخ سفید 
و وزارت امــور خارجــه از اظهــار نظر درباره 

مذاکرات در عمان خودداری کردند.

کوتاه ازسیاست

کلیسای جامع  پادشاه و ملکه انگلیس در یک مراسم رسمی در 
سنت پال لندن حضور یافته اند.

کمپ دانشجویان متحصن حامی فلسطین در محوطه  نمایی از 
دانشگاه هاروارد آمریکا رویترز زوما

به روایت تصویر
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شاهد تشدید شکاف طبقاتی و فقر هستیم
کارشناس و تحلیلگر اقتصادی گفت: تحریمهای اقتصادی و افزایش شرایط رکود تورمی در کنار اختلال در نظامات 
بازتوزیع ثروت موجب شد شاهد تشدید شکاف طبقاتی و فقر باشیم.متاسفانه هر سه نظام کلیدی و مهم اقتصاد که 
وظیفه بازتوزیع ثروت را بر عهده دارند، کار نمی کنند بطوری که عدالت مالیاتی حاکم نیســت و طبقات ثروتمند 
جامعه مالیات ملموســی پرداخت نمی کنند و مالیات بر ثروت وجود ندارد که عدالت مالیاتی را محقق سازد.وحید 
شــقاقی شهری در پاسخ به این پرسش که به زعم شــما عمده دلایل افزایش فقر و فلاکت در دهه ۹۰و گسترش 
دامنه فقر به عموم مردم جامعه حتی طبقه متوســط چه بود، گفت: بی شــک دهه ۹۰ را می توان یکی از بدترین 
دهه های اقتصاد ایران عنوان کرد، بطوریکه میانگین رشــد اقتصادی حدود ۱ درصد با تورم ۲۷ درصدی رخ داد و 
متاســفانه اختلال در نظامات بازتوزیع ثروت نیز موجب شد فشار رکود تورمی سنگین بر پیکره طبقات متوسط به 
پایین اصابت کند. متاسفانه هر سه نظام کلیدی و مهم اقتصاد که وظیفه بازتوزیع ثروت را بر عهده دارند، کار نمی 

کنند بطوری که عدالت مالیاتی حاکم نیست .

ارائه فهرست محرمانه دکترای بیکار به استانداران
معاون وزیر کار خبر داد: به زودی فهرست بیکاران در مقطع دکتری به صورت محرمانه در اختیار استانداری ها قرار 
خواهد گرفت و اســتان ها با تقسیم بیکاران بین دســتگاه ها، متناسب باشرایطی که دارند اقدام خواهند کرد.محمود 
کریمی بیرانوند ادامه داد: سامانه جستجوی شغل با هدف اتصال سریع کارجویان و کارفرمایان، ارتقای سطح کیفی 
و کمی خدمات کاریابی ها و اســتفاده بهینه از فناوری های نوین ارتباطی و اطلاعاتی راه اندازی شد. کریمی بیرانوند 
تصریح کرد: تمام متقاضیان جویای کار می توانند با ثبت نام، تکمیل مشخصات فردی)پروفایل( شغلی و جستجو در 
فرصت های شغلی موجود در سامانه جستجوی شغل و از طریق دفاتر کاریابی به کارفرمایان معرفی و مشغول به کار 
شوند.یکی از دغدغه های همیشگی بازار کار اطلاعات در این حوزه است و موضوع بعدی هوشمندسازی فعالیت های 
این بخش است که به وسیله این سامانه انجام می شود. بر اساس این  خبر ایجاد نظام جامع اطلاعات بازار کار یکی 
از بندهای سیاســت های کلی اشتغال از ســوی مقام معظم رهبری بود که در سال 90 ابلاغ شد. می توان گفت طی 

مدت 12 سالی که از ابلاغ این سیاست ها می گذرد هنوز هم نظام جامع اطلاعاتی دقیق از بازار کار وجود ندارد .

اخبار  کوتاه

 روز های اخیر بار دیگر مســاله موجودی صندوق 
توســعه ملی به محل بحث های جدی تبدیل شده 
اســت. وقتی که خدائیان، رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور در چهارمین همایش بین المللی صندوق 
توسعه ملی از ۱۰۰ میلیارد دلار بازنگشته به صندوق 
توسعه ملی صحبت می کرد تصور نمی کرد بار دیگر 
مساله این کسری را چطور بار دیگر به صدر اخبار 

باز می گرداند.

او در این همایش گفت: »وقتی گفته می شود از ۱۵۰ 
میلیارد دلار سرمایه صندوق توسعه ملی، ۱۰۰ میلیارد 
دلار آن توســط دولت های مختلف برداشت شده، آیا 
می توانیم بگوییم مســئولان دولت هــا به صندوق به 
عنوان ســرمایه نگاه کردند؟ ایــن ۱۰۰ میلیون دلار 
در کجا هزینه شــده اســت؟ آیا در فعالیت های مولد 
هزینه شده یا برای کســری ناترازی ها منابع بودجه؟ 
از ایــن ۱۵۰ میلیــارد دلار حــدود ۴۰ میلیارد دلار 
برای تسهیلات داده شــده و نیمی از آن به نهاد های 
عمومی و غیردولتی و شــبه دولتی پرداخت شده که 
در راستای هدف صندوق بوده است.«یک روز پس از 
این ســخنان بود که رئیس صندوق توسعه ملی این 
بار خطاب به آیت الله آملــی لاریجانی رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می گوید: »مستقیم به آیت 
الله آملــی لاریجانی عرض می کنم باید در تصمیمات 
خودمان شفاف باشیم؛ به مردم پاسخ بدهید چرا با این 
طرح مخالفت شد. مردم باید بدانند چرا نمی توانیم در 

میادین مشترک کار کنیم؟.«
البته ســخنان رئیس صندوق توســعه ملی اشاره به 
خواســت دیگر این صندوق نیز داشــته اســت و آن 
اینکه صندوق توسعه ملی به طور مستقیم بتواند وارد 
ســرمایه گذاری در حوزه های نفت و گاز و اکتشــاف 
شــود و حتی با شــرکت های خصوصی وارد مذاکره 

مستقیم شود.
همین سخنان باعث شد به سراغ حشمت الله فلاحت 
پیشه، نماینده اسبق مجلس و عضو کمیسیون امنیت 
ملی و تحلیلگر مســائل سیاســی برویم و نظر وی را 
در ایــن باره و همچنین مســاله نظارت بر صندوق ها 
جویا شــویم. فلاحت پیشــه، اما در همان ابتدا نکته 
ای را متذکر شــد: »آقایان باید اول توضیح بدهند در 
حالی که معیار ورودی و خروجی به صندوق توســعه 
ملی یورو اســت به چه دلیل از واحد دلار اســتفاده 

می کنند.«
وی  گفــت : یکــی از مهم تریــن ضعف هــای نظام 
حکمرانی در ایران اکنون، عدم پاســخگویی اســت. 
آنچه الان در مورد سرنوشــت پول های هزینه شده از 
صندوق توسعه ملی شــکل گرفته نیز دو کلمه است 
که دقیقا نشــان می دهد این دو ضعف بزرگ در نظام 
حکمرانی اقتصــادی ایران وجــود دارد و آن نیز دو 

کلمه »نمی دانم« و »نمی توانم« اســت.در واقع، چون 
براســاس قوانین ایران بیش از چهل درصد از فروش 
نفت باید به این صندوق ریخته شــود، دولت ها برای 
اســتفاده از این واریزی نیز نقشه می ریزند؛ لذا برخی 
نیاز ها و ردیف های اساسی بودجه مانند بودجه مربوط 
به تقویــت بنیه دفاعی و بودجه هــای مهم و فورس 
مــاژور و اضطراری مانند آب، جــای آب و... را به این 

صندوق وصل می کردند.
 به عبارتــی دولت هــا، تکلیف های خــود را بر دوش 
صنــدوق می انداختند و قــرض می گرفتند. مجموع 
ایــن قرض های دولت ها به حدود صــد میلیارد یورو 
رســیده اســت، به هرحال دولت ها بدحساب ترین ها 
بودند، چون عملا هیچ، حتی یک یورو از بیش از صد 
میلیــارد یورویی که دولت هــا دریافت کردند فقط از 
صندوق توسعه ملی، بازنگشته است؛ لذا وقتی دولت 

کارشکنی می کند.

ë  حالا دیگر فقط یک راه باقی مانده و آن ورود
دستگاه قضایی به مساله صندوق است

نماینده اســبق مجلس و عضو کمیسیون امنیت ملی 
گفــت : ببینید تکرار می کنم که دو کلمه فســادخیز 
در کشور عبارت هستند از »نمی دانم« و »نمی توانم« 
که متاســفانه تنها چیزی که مصاحبه رئیس صندوق 
داشت، همین دو کلمه بود؛ لذا فقط یک مقام قضایی 
مســتقل اکنون می تواند تکلیف این پول ها را روشن 
کنــد، کاری که مجلــس نیز از طریــق اعمال ماده 
۲۳۴ آییــن نامه داخلی می تواند انجام دهد. این ماده 
۲۳۴می گویــد، آن بخش از مســئولان دولتی که در 
وظیفه خــود اهمال کرده اند بــه دادگاه یا به مرجع 

قضایی شوند.
 این یعنی معرفی می شــوند و مشخص می شود چه 
کسی گناه کرده و چه کسی مسئول است.شکل دوم 

مربوط به دستگاه های نظارت و بازرسی است. 
 اگــر رقم ۱۰۰ میلیارد یورو هزینه شــده از صندوق 
توســعه ملی را با مقیاس ســال های فــروش نفت و 
سال های سخت فروش نفت در تحریم ارزیابی کنیم، 
می توان گفت این رقم مربوط به بیش از شــش سال 
فروش نفت کشور در شرایط تحریم است که این گونه 
باید گفت که معادل فروش نفت بیش از ۶ سال کشور 
به حساب صندوق توسعه ملی رفته، ولی الان مسئول 
آن نســبت به سرنوشــت این پول اظهار بی اطلاعی 

می کند.
 این بزرگ ترین ظلم به ثروت ملی مردم ایران اســت. 
به ویژه وقتی مقایســه می کنیم با نروژ که حتی برای 
توســعه امروز کشــور هم از این پول هزینه نمی شود 
و آن را مربــوط به نســل آینده می داند و مشــخص 
اســت ثروت نســل آینده در ایران، قربانــی تبانی و 

ندانم کاری های مدیریتی شده است.

مسئولان  پاسخ بدهند ذخایر صندوق توسعه ملی کجاست ؟

ارزپاشیدولتباثروتنسلآینده

بیش از یک سال از تصویب قانون واردات خودروهای 
کارکرده توســط نمایندگان مجلس می گذرد و هنوز 
این قانون به مرحله اجرا نرســیده؛ قانونی که اگرچه 
آیین نامه مرتبط با آن در دولت به تصویب رســیده؛ 
امــا در مرحله ابلاغ قفل شــده و اگرچــه بالغ بر ۷ 
ماه از تصویب آن می گــذرد؛ ولی گویا ابلاغی برای 
اجرای آن در کار نیست.پیگیری ها از وزارت صمت و 
دولت همچنان ادامه دارد، اما نوع پاسخگویی ها، این 
موضوع را در هاله ای از ابهام قرار داده اســت، چراکه 
دولت از اظهارنظر شــفاف در ایــن رابطه خودداری 
می کند تا همچنــان واردات خودروهــای کارکرده 
بلاتکلیــف بماند.عباس علی آبادی، وزیر صنعت بارها 

به ســوالات درباره عدم ابــلاغ آیین نامه خودروهای 
کارکرده پاسخ داده و به نوعی از خود سلب مسئولیت 
کرده اســت. او می گوید: آیین نامه باید توسط دولت 
ابلاغ شــود و تا آن زمان، کاری از دســت او در این 
زمینه برنمی آیــد و او هم مانند دیگران منتظر ابلاغ 
آیین نامه خودروهای کارکرده از ســوی دولت است.

علی آبادی گفته اســت که »آییــن نامه خودروهای 
کارکرده تصویب و به دولت ارســال شد، تا زمانی که 
این آیین نامه مراحل خود را طی نکند و ابلاغ نشود، 
مــن عملا کار دیگری نمی توانــم انجام دهم؛ چراکه 
تا زمانی که ابلاغیه نباشــد نمی توانم سوالات را شما 
پاســخ دهم و باید منتظر باشم نظر دولت را دریافت 
کنــم، چون نظر وزارت صمت بــه تنهایی قابل اجرا 
نیست.«در این میان با توجه به این که آیین نامه های 

دولت باید رســما ابلاغ شود و مدت زیادی است که 
خبری از این اتفاق نیست، به نظر می رسد که عزمی 
هم برای اجرای آن وجود ندارد. در این میان، برخی 
نمایندگان مجلــس می گویند که برخی معاونان رده 
بــالای رییس جمهــور مخالــف واردات خودروهای 
کارکرده هســتند و به همین دلیــل آیین نامه ابلاغ 
نمی شود؛ اما عمده نمایندگان مجلس معتقد هستند 
که کمبــود منابــع ارزی مانع از ابــلاغ آیین نامه و 
واردات خودروهای دست دوم است.در همین زمینه 
سیدجواد حســینی کیا، عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس شــورای اسلامی ، در مورد عدم ابلاغ 
آیین نامه واردات خودروهای کارکرده از سوی دولت، 
گفت: وقتی ارز نباشد، دچار مشکل می شویم و حالا 
هــم کمبود ارز مانع از ابلاغ آیین نامه و اجرای قانون 

واردات خودروهــای کارکرده شــده اســت.به گفته 
حسینی کیا، راهکار خروج از این بن بست، استفاده از 
ارز ایرانیانی اســت که در خارج از کشور، ارز موجود 
دارند، باید بانک مرکزی منشــاء ارز آنها را بررســی 
کند.وی در پاســخ به این ســوال که آیا نمایندگان 
مجلس بحث اســتفاده از ارز اشخاص خارج از کشور 
را بــرای واردات خودرو را پیگیــری کرده اند یا خیر، 
گفت: این موضوع را گفته ایم و در قالب اصلاح قانون 
۴ طرح ســاماندهی بازار خودرو هم مصوب کردیم، 
اما با مخالفت مجمع تشخیص مصلحت نظام مواجه 
شد.وی گفت: باید واردات خودرو برای همه افرا آزاد 
باشد، اگر صرفا شرکت های واردکننده و خودروسازان 
خــودرو وارد کنند، آن اتفاقی کــه از واردات خودرو 

انتظار داریم، رخ نمی دهد.

خبری از ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده نیست

واردات خودرو به در بسته خورد 

گزارش

جهش تولید با مشارکت مردم
 محقق می شود

امین شاکری/  اقتصاددان  	
ادامه از صفحه یک - تحقق جهش تولید در سیاست های کلی 
اقتصــاد اقتصاد مقاومتی و همچنین بیانیــه گام دوم انقلاب و در 
برنامه هفتم توسعه کشور و سیاست های کلی اصل 44، به تصریح 
به آن اشــاره شده است شــعار جهش تولید، بستری مناسب برای 
ســرمایه گذاری بیش از گذشته در حوزه تولید و تحقق خودکفایی 
کشــور و نیز مقابله با تحریم های دشــمنان و خنثی ســازی آثار 
تحریم ها در عرصه اقتصادی است. شعار جهش تولید با مشارکت 
مردم، دلالت بر نقش برجسته مردم و تکیه بر ظرفیت های عظیم 
مردمی برای عبور از مشکلات اقتصادی به ویژه تولید دارد؛ اساساً 
مشارکت مردم در حوزه اقتصادی منجر به شکوفایی طرفیت ها و 
توانمندی های بالقوه و غیرفعال کشور میشود که میتواند تاثیر به 
سزایی در ارتقای شاخص های اقتصادی کشور داشته باشد. بدیهی 
است اگر بسترها و زمینه های لازم به منظور سرمایه گذاری مردم 
در حوزه های مولد و پربازده اقتصادی فراهم شود، نقدینگی کشور 
به ســمت تولید و صنعت هدایت شــده و فعالیــت های غیرمولد 
ســوداگرانه و واســطه گری در اقتصاد کمرنگ میشود که موجب 
ایجاد ثبات در اقتصاد خواهد شــد.برای تحقق شعار جهش تولید 
خصوصاً در شرایط کنونی اقتصاد کشورکه به دلیل موضوع تحریم 
و فشــارهای اقتصادی محدودیت هایی در اقتصاد کشــور وجود 
دارد، اولین و مهم  ترین اقدامی که تاثیر بســزایی خواهد داشــت 
بهبود فضای کسب  وکار و رفع موانع توسعه کسب و کار، از طریق 
اصلاح قوانین و مقررات و فرآیندها، و همچنین تقســیم کار ملی 
میان تمامی نهادها و دســتگاه های اجرایی کشور و بسیج ظرفیت 
های عظیم کشــور به شکل بهینه اســت که هم  افزایی در تولید 
ملی را به دنبال داشــته باشد. لذا پارادایم نقش های اجرایی دولت 
بایــد از دولت تصدی گر و مداخله گر بــه دولت تنظیم گر و ارائه 
دهنــده خدمات عمومی و باز توزیع کننــده تغییر یابد. این تغییر 
نگرش ها که باید به طور همزمان با شروع اصلاحات ساختاری در 
قوانیــن و مقررات و بازنگری در رویکرد توســعه دولت محور، باید 
به دنبال رویکرد توسعه مردم محور و واکاوی نقش های جدید به 
عنوان دولت توســعه گرا و ترویج گر باشــد. در کنار بهبود فضای 
کسب  وکار لازم است سیاست های پولی و مالی دولت و همچنین 
سیاســت خارجی کشور به گونه ای تدوین شــوند که ضمن حفظ 
ثبات اقتصادی و سیاسی،  منابع لازم مالی و اقتصادی برای جهش 
تولیــد را در اختیار کارآفرینان و جامعه فعــالان اقتصادی بخش 
خصوصی قرار دهد. لازم اســت سیاســت گذاران اقتصادی ضمن 
اســتفاده از ابزارها و سیاست های بهینه، تدابیر و راهکارهایی برای 
توزیع عادلانه ثروت در جامعه به منظور رشــد متوازن و جلوگیری 
از گســترش فقر و نابرابری در جامعــه نیز اتخاذ نمایند. همچنین 
لازم به ذکر اســت که ثبــات و پیش بینی پذیر بودن اقتصاد کلان 
شــرط اولیه ســرمایه گذاری داخلی و خارجی با هدف جهش در 
تولید است. لازمه وجود ثبات در اقتصاد کلان کاهش و ثبات نرخ 
تورم در یک محــدوده معقول و منطقی برای تولید، ثبات نرخ ارز 
و ثبــات در دخل و خرج دولت و بــه معنای دقیق تر اصلاح نظام 
بودجه ریزی کشــور و ایجاد انضیاط مالی و شفافیت است.تجربه 
موفق اقتصادهای نوظهور نشــان می دهد، اتخاذ استراتژی توسعه 
صنعتی و تعیین اولویت های اصلی تولید، متضمن توسعه اقتصادی 
اســت. با توجه به محدودیت منابع مالی و فنی میبایست متناسب 
با مزیت های ذاتی و نسبی اقتصادی کشور و مبتنی بر یک برنامه 

ریزی جامع و با رویکرد مشارکت عمومی اختصاص پیدا کند. 

یادداشت



   انعقاد تفاهم نامه های سه گانه با محوریت اقتصاد دریامحور
ســه تفاهم نامه با محوریت اقتصاد دریا محور با عناوین »اجرای فاز اول شــهر مولد دلیران«، »نوســازی و بهسازی مزارع 
میگو« و »مزرعه ماهی در قفس در سواحل مکران« با همکاری سازمان شیلات ایران، مؤسسه جهاد توسعه و شورای عالی 
صنایع دریایی منعقد شــد. در تفاهم نامه ســوم همکاری مشترک در اجرای مزرعه ماهی در قفس به ظرفیت ۱۰ هزار تن 
بین ســازمان شیلات، شورای عالی صنایع دریایی، مؤسسه جهاد توسعه و یک شرکت دانش بنیان به امضا رسید که ارزش 

این قرارداد ۳,۰۰۰ میلیارد تومان عنوان شده است.

ارسال اطلاعات ۱۲۰ هزار خانه خالی
 به سازمان امور مالیاتی

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با اشاره به اینکه شناسایی خانه های خالی از 
طریق سامانه املاک و اسکان انجام می شود، گفت: تاکنون اطلاعات ۱۲۰ 
هزار خانه خالی در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گرفته است که برای 
آنها برگه مالیاتی صادر شــد.ابوالفضل نوروزی درباره اینکه چه خانه هایی 
به عنوان خانه خالی مشــمول مالیات می شوند، افزود: همه خانه هایی که 
بیش از ۱۲۰ روز خالی باشند اطلاعات آنها به سازمان امور مالیاتی ارسال 
می شــود و مالکانی کــه اطلاعات ملک خود را در ســامانه ملی املاک و 
اســکان ثبت نکردند هم در زمره خانه های خالی اطلاعات آنها به سازمان 
امور مالیاتی ارسال می شود.وی در خصوص میزان مالیات خانه های خالی 
نیز خاطرنشان کرد: بر اساس قانون در سال اول معادل ۶ برابر مالیات بر 
در آمد اجاره و در ســال دوم ۱۲ برابر و سال سوم ۱۸ برابر خواهد بود و 
اگر فردی ۵ خانه خالی داشته باشد این رقم دو برابر می شود که عدد قابل 
توجهی است.نوروزی در ادامه  گفت  سیاست دولت از مالیات بر خانه های 

خالی درآمدزایی نیست بلکه تنظیم بازار مسکن است.

قاچاق ۱.۵ میلیارد دلار 
لوازم خانگی در سال

به گفته دبیر انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران ســالانه ۱.۵ میلیارد 
دلار لوازم خانگی قاچاق به کشــور وارد می شود و شمار تلویزیون هایی 
که به صورت قاچاق به کشــور می آید به ســالانه ۷۰۰ هزار دســتگاه 
افزایش یافته اســت.محمدرضا شــهیدی، درباره نحوه برخورد مقامات 
مســئول در مقابله با عرضه گسترده لوازم خانگی قاچاق در بازار کشور 
گفــت: وزارت صمت همــواره مخالفت خود را بــا واردات غیرقانونی و 
قاچــاق لوازم خانگی اعلام کرده و در واقع این وظیفه ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اســت که مانع واردات این کالاها شود، با این حال به 
نظر می رســد این ممنوعیت تنها در کاغذ اعمال شده و در عمل هیچ 
ممنوعیتــی وجود ندارد و همت و اراده لازم صرف مقابله با این موضوع 
نمی شــود. وی افزود: گردش مالی چند میلیــارد دلاری قاچاق لوازم 
خانگی خارجی به واردکنندگان این کالاها قدرت و جایگاه قابل توجهی 
داده و سبب شده قاچاق لوازم خانگی در سطح وسیع اتفاق بیفتد.  دبیر 
انجمن لوازم صوتی و تصویری ایران تصریح کرد: برآورد می شود سالانه 

۱.۵ میلیارد دلار لوازم خانگی به کشور قاچاق می شود.

 فاطمه جوادی/  گروه اقتصادی
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داد و فریاد کرده و سراسیمه و مضطرب با اورژانس 
تمــاس می گیرد و بلند بلند و نفــس زنان از آنها 
می خواهد بــه داد کودکش که با آب جوش کتری 

سوخته برسند.

 خلاصه بعد از چند دقیقه آمبولانس اورژانس می رســد و 
مــادر در حالی که کودک خود را در بغل گرفته و ســعی 
می کنــد او را آرام کند، فرزندش را به امدادگران  ســپرده 
و خــود نیز مضطــرب به دنبال آنها مــی رود، بعد از چند 
دقیقه  پزشکان اورژانس بیمارستان او را معاینه می کنند و 
خلاصه درصد سوختگی مشخص می شود و.... چند روزی 
درمان در بیمارســتان ادامه دارد و با توجه به میزان درصد 
ســوختگی حالا باید والدین این کــودک علاوه بر تأمین 
هزینه های زیاد پانسمان های سوختگی فرزندش، به دنبال 
انجام جراحی های پلاستیک صورت او نیز باشند. این روایت 
کوتاه، داســتان تکراری سال های زیادی است که بیماران 
سوختگی را درگیر کرده و می کند؛ به شکلی که بسیاری از 
این بیماران سال ها باید پیگیری روند درمان، خود بوده و 

میلیون ها تومان هزینه را متحمل شوند.
 بر اساس این گزارش، قربانیان صدمات سوختگی شدید می 
توانند با ناتوانی دائمی رو به رو شــوند و از اختلال استرس 

پس از حادثه رنج ببرند. 
 اگر سوختگی رخ دهد، هزینه های زندگی می تواند به طرز 

چشمگیری افزایش یابد.
 از طرفی تعــداد افرادی که در حوادث رانندگی یا حوادث 
خانگی مانند ســوختگی با آب جوش، سوختگی با روغن، 
ســوختگی با اتو و... دچار سوختگی می شوند، روز به روز 
در حال افزایش اســت. بنابراین این افراد باید هزینه های 
بســیاری را برای درمان خود و یافتن توانایی بازگشت به 
جامعه بپردازند مخصوصا امروزه که برای درمان سوختگی و 
رفع جای آن از روش های نوین و مختلفی استفاده می شود 

تا فرد به حالت قبل از سوختگی خود بازگردد.

ë سوختگی در جمعیت مردان بالا است
»محمد جواد فاطمــی« رییس انجمن حمایت از بیماران 
ســوختگی با بیان اینکه  ســوختگی در جمعیت مردان 
بالاســت، گفت: شایع ترین علل سوختگی؛ سوختگی های 
حرارتــی، بــرق گرفتگی و ســپس شــیمیایی همچون 
اسیدپاشی است که شوربختانه در جامعه آماری زنان بیشتر 
با آن رو به رو هستیم و در حقیقت خانم ها قربانی خشونت 
خانگی و جامعه هستند. وی در خصوص رابطه سوختگی و 

جایگاه طبقاتی گفت: سوختگی با فقر ارتباط دارد و معمولا 
افرادی دچار سوختگی می شوند که تمکن مالی ندارند؛ چرا 
که از وسایلی اســتفاده می کنند که استاندارد نیست و یا 
آموزش خوبی ندیده و سطح تحصیلات کمتری دارند یا در 
جاهایی زندگی می کنند که برای گرمایش از شعله مستقیم 
استفاده می کنند مانند بخاری و… بنابراین سوختگی یک 
بیماری برای قشــر ضعیف و کمتر برخوردار جامعه است. 
این قشر وقتی می سوزد، امکان درمان کمتری هم دارد، به 
دلیل قرار گرفتن در طبقه ی پایین اجتماعی، گاهی توانایی 
پرداخت هزینه های درمان را ندارند، یا در مناطقی هستند 
که بیمارستان های مجهز برای درمان سوختگی وجود ندارد. 
فاطمی درباره چرایی عدم توجه به بیماران سوختگی این 
طور گفت: بیمار سوخته که از قشر ضعیف است نمی تواند 

صدای خود را به مسئولان برساند. 
آن ها به دلیل ماهیت طبقه ی خود، می ســوزند و از جامعه 
طرد می شوند و نمی توانند مانند سایر بیماران صدای خود 
را به جایی برســانند؛ صدای سایر بیماران به این دلیل به 
گوش می رسد که در میان آن ها بعضا فرد متمول با جایگاه 
اجتماعی بالاتر وجود دارد که به واســطه آن صدای آن ها 

رسانه ای می شود.

ë  پانســمان  سوختگی گران اســت؛ بیماران
نمی توانند آن  را تهیه کنند

رییس انجمن حمایت از بیماران سوختگی در ادامه درباره 
پوشش بیمه ای بیماران سوختگی گفت: شوربختانه خیلی 
از خدماتی که بیماران ســوختگی به آن نیاز دارند، تحت 

پوشش بیمه نیست.
 ســوختگی برای بیمه بسیار سنگین است. در حال حاضر 
پانســمان های سوختگیِ مفید که می توانند از مرگ و میر 
بیماران جلوگیری کنند و عوارض آن را کاهش دهند، بیمه 
نیستند و این پانسمان ها آنقدر هم گران هستند که عموما 
اکثر بیمــاران نمی توانند آن ها را تهیه کنند. در عین حال 
اغلب پمادهایی که جای سوختگی را ترمیم می کند و حتی 
لباس ســوختگی که یکی از واجبات بیماران است، تحت 

پوشش بیمه نیست.

ë  از کار افتادگی سالانه حدود ۱۰ هزار به دلیل
سوختگی

فاطمی درباره آمار ســوختگی در کشور گفت: سالانه ۳۰ 
هزار نفر ســوختگی های جدی دارند که مجبور به بستری 
در بیمارستان ها می شوند که حدود ۳۰۰۰ نفر آن ها جان 
خود را از دست می دهند. از ۲۷ هزار نفر باقی مانده هنگام 
ترخیص حدود ۴۰ تا ۵۰ درصد افراد دچار درجات مختلف 
از کار افتادگی می شــوند. سالانه حدود ده هزار نفر، فرد از 
کار افتاده به جامعه اضافه می شود، چون از بروز سوختگی 

جلوگیری نمی کنیم.

ë  بیمار با  نادرســت جامعه  برخورد  از  انتقاد 
سوخته

وی در ادامه گفت: بیماران سوختگی، پس از ترخیص و گذر 
از مرحله حاد بیماری، با مشکلاتی بسیاری مواجهه هستند، 
از جمله بیکاری، نیازمند شدن به فیزیوتراپی و کاردرمانی، 
مشکلات ایاب و ذهاب و بزرگترین مشکلی که می توان بیان 
کرد، برخورد نادرست جامعه با فرد بیمار است، چرا که گاها 
با این نوع برخورد با افرادی که دچار سوختگی هستند، رو 
به رو هستیم. رییس انجمن حمایت از بیماران سوختگی 
افزود: فقر، مشــکلات جسمی چسبندگی، خارش، اسکار، 
درد، نازیبا شــدن قسمت های سوخته، مشکلات روحی و 
افســردگی به واسطه بیماری و ایزوله شدن از چالش های 
اساسی بیماران سوختگی است؛ چرا که جامعه معمولا رفتار 
خوبی با بیماران دچار سوختگی ندارد و حتی ممکن است 

به بیمار سوخته شغل هم ندهند.

ë  بودن اســتاندارد  غیر  به  نســبت  هشدار 
تخت های سوختگی در کشور

وی با تاکید بر اینکه در ایران بیمارستان های سوختگی؛ غیر 
استاندارد، قدیمی و بدون تجهیزات هستند، گفت: حدود 
۳۵ بخش یا مرکز در سراســر کشور به درمان سوختگی 
می پردازند. در حالی که با این وضعیت و بودجه کم، با تعداد 
زیاد بیماران سوختگی مواجه هستیم. در بیمارستان های 
بسیار قدیمی و نامناسب به بیمار خدمت می دهیم به شکلی 
که حتی در پایتخت گاهی تا شش بیمار سوختگی در یک 
اتاق کنار هم بستری می شوند که این موضوع اصلا استاندارد 
نیست. متاسفانه در حال حاضر تخت های سوختگی کم و 

غیراستاندارد است. 
اغلب بیمارستان ها و بخش های سوختگی مشکلات مالی 
جدی دارند و وزارت بهداشت بودجه کافی برای سوختگی 

در نظر نمی گیرد. 
بر اساس این گزارش، مشکلات روحی آسیب دیدگان ناشی 
از سوختگی می توانند زندگی آنها را نابود کند، زیرا ممکن 
است منجر به افسردگی این فراد و به دنبال آن بحران هایی 
مثل اســتفاده بیش از حد الکل، اعتیاد و حتی خودکشی 

شود. 
درمان این مشکلات نیازمند جلسات درمانی طولانی مدت 
روانشناسی اســت و هزینه روان شناس باهم که همه می 
دانند بالا هست. بنابراین علاوه بر لزوم پرداخت هزینه های 
درمان جسمی قربانیان سوختگی بیمه باید درمان روانی این 
افراد را هم پرداخت کند، اما، متاســفانه، اکثر شرکت های 
بیمه از پرداخت هزینه های درمانی امتناع می کنند و اکثر 

مراجعین این هزینه را خود پرداخت می کنند.

جامعه

تحت پوشش بیمه نبودن خدمات درمان سوختگی

درمانسوختگیگراناست،امابرایطبقهفرودست

معــاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت در رابطه با 
ساماندهی آفرودسواری در کشور اظهار کرد: قبل 
از هرچیزی باید بگویــم که موضوع آفرود به این 
شکل که در کشور انجام می شود و هر روز نیز در 
حال افزایش است، موضوعی بسیار خطرناک است 
و به شدت نسبت به آن انتقاد داریم؛ زیرا بزرگترین 
مشکلی که  آفرودسواری می تواند به وجود بیاورد، 
تخریب خاک و پوشش گیاهی است.حسن اکبری 
با بیان اینکه رسیدگی به تخریب خاک و پوشش 
گیاهی براساس قانون از جمله وظایف وزارت جهاد 
کشاورزی اســت، گفت: این موضوع نقطه ای کور 
در قوانین است و سازمان حفاظت از محیط زیست 
فقــط در رابطه با حفظ پوشــش گیاهی مناطق 
حفاظت شده می تواند اقدامات لازم را انجام دهد؛ 
البته مکاتبات متعددی در این باره با وزارت جهاد 
کشاورزی انجام داده ایم.وی با اشاره به اینکه وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیز یکی 
دیگر از ارگان هایی است که در حوزه آفرودسواری 
و طبیعت گردی مسئول اســت و باید از تخریب 
خاک و پوشش گیاهی مناطق مختلف جلوگیری 
کند، بیان کرد: این وزارتخانه دســتورالعملی را از 
لحاظ گردشــگری برای آفرودسواران صادر کرده، 

اما نظر ســازمان محیط زیست در آن لحاظ نشده 
اســت. در این خصــوص مکاتبه ای را بــا وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی داشتیم 
و درخصوص این موضوع به شدت اعتراض کردیم، 
زیرا وظیفه ما مطالبه گری درخصوص حفظ محیط 
زیست است و آفرودسواری اکنون بدون هیچ گونه 
ساماندهی می تواند تخریب به بار آورد.اکبری افزود: 
اگر مطالبات ســازمان حفاظت از محیط زیســت 
درخصوص حفظ پوشــش گیاهی و جلوگیری از 
تخریب خاک توســط وزارت جهاد کشــاورزی و 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
جدی گرفته نشود، این سازمان از طریق معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری پیگیر این موضوع خواهد 
بود.وی با بیــان اینکه موضوع آفرودســواری در 
کشــور موضوعی رها است و کسی مسئولیت آن 
را قبول نمی کند، عنوان کرد: »ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در ضوابط موجود، اختیاری برای 
ورود به این مساله ندارد و نمی تواند دستورالعملی 
در این رابطه صادر کند یا حتی ســاماندهی لازم 
را انجــام دهد؛ بایــد قبول کرد ایــن نوع تفریح 
بدون هیچ گونه نظارتی برای محیط زیســت مضر 
است و بسیار می تـــواند مشکل آفرین باشد.وی 
با یادآور شــدن این موضوع که سازمان حفاظت 
محیط زیســت خواهان ممنوعیت آفرودســواری 
نیست و صرفا به دنبال ساماندهی آن است، تصریح 

کرد: »بسیاری از مناطق که به عنوان مسیر آفرود 
از آن ها یاد می شود، مسیر حیات است؛ برای مثال 
بیشتر ماسه بادی هایی که در مناطق بیابانی وجود 
دارد پویا است و زیستگاه گونه های در حال انقراض 
مانند گربه شــنی و برخی خزندگان کشور است.

اکبری در خصوص طبیعت گری و افزایش میزان 
طبیعت گردها طی چندسال اخیر نیز اظهار کرد:  
طبیعت گردی مانند شمشــیری دو لبه است که 
هم می تواند موجب حفظ محیط زیست شود و هم 
می تواند تخریب آن را در پی داشته باشد. بسیاری 
از افرادی کــه به عنوان طبیعت گــرد به مناطق 
مختلف کشــور می روند، به اصول طبیعت گردی 
آشنایی ندارند و پس از خروج از منطقه کوله باری 
از پســماند را در طبیعت رها می کنند. همچنین 
به دلیــل عدم شــناخت از مســیرهای مختلف،  
تبدیل به عاملی برای کوبیدگی خاک می شــوند.
وی با خاطرنشــان کردن ایــن موضوع که باید از 
ظرفیت های طبیعی اســتفاده کرد، گفت: »باید 
از تخریب جلوگیری کنیم و بیشــتر به حفاظت 
بیاندیشیم. در مناطق حفاظت شده دستورالعملی 
صادر شده است تا طبیعت گردی ساماندهی شود 
و افراد براســاس ضوابط موجــود بتوانند اقدام به 
طبیعت گردی کنند. این دســتورالعمل اکنون به 
تمامی استان ها ابلاغ شده است و شاهد اجرای آن 

به صورت جدی هستیم.

معاون سازمان حفاظت محیط زیست:

آفرودسواری و نظارت بر آن، موضوعی رها  شده در کشور است

علل شا�یع خواب رفتن

 دستها و پاها را بشناسید

گردش خون
 ضعیف

بیماری دیابت
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بیماری ام اس

سکته مغزی

اینفوگرافیک اختصاصی

در حوزه قانون گذاری ضعف داریم

مهدی حجتی ، وکیل دادگستری 	
بی تردید دولت و قوه قضائیه برای مبارزه با فســاد، دارای عزمی 
جازم و انگیزه ای قوی هســتند ولی باید دید چرا با وجود همه 
اقداماتی که برای مبارزه با فســاد صورت گرفته اســت، فرایند 
فساد در کشور هر روز اشکال جدیدی به خود می گیرد. تشکیل 
دادگاه های ویژه اقتصادی و اســتجازه از رهبری برای ایجاد یک 
آئین دادرســی کیفری افتراقی و سایر اقدامات صورت گرفته در 
ســنوات اخیر تا کنون وافی به مقصود نبوده اســت، به نظر می 
رســد تا زمانی که ساختارهای فســاد زا در کشور با یک مطالعه 
مبتنی بر آســیب شناســی دقیق مورد شناســایی قرار نگیرند، 
کشــور در مبارزه با فساد در گیر و دار یک دور و چرخه تولید و 
مبارزه با فساد قرار دارد و بلافاصله ساختارهای معیوب و قوانین 
واجد ایرادی که از دل آنها فســاد نشت می کند، فسادی دیگر و 
مجرمین و متخلفین جدیــدی را خلق می کند. بی تعارف ما در 
حوزه قانونگذاری با ضعف های غیر قابل اغماضی مواجه هستیم 
و در تصویب قوانیــن مختلف، گاه صرفاً یک موضوع را بدون در 
نظر گرفتن عواقب و آثار تصویب آن قانون هدف قرار می دهیم و 
نتیجتاً پس از شروع به اجرای قانون، خلاء ها و به اصطلاح باگ 
هایی کشــف می شود که عامل ایجاد فساد محسوب می شوند و 
سوء استفاده از همین روزنه ها کشور را درگیر فساد می کند و از 
طرفی دیگر شاکله برخی از قوانین ما نیز فی نفسه فساد زا است 
و باعث توسعه فساد بالاخص در حوزه های مالی و اقتصادی می 
شود. حق بر سلامت ساختار اداری، اداره صحیح کشور و حق بر 
حکمرانی ســالم در زمره حقوق شهروندی  است و دولت و قوه 
قضائیه باید این حق را برای شــهروندان تأمین و تضمین کنند و 
قوه مقننه نیز باید با اولویت ســنجی در امر قانونگذاری، قوانینی 
که ســاختاری فساد زا داشــته یا دارای روزنه هایی جهت سوء 
استفاده هستند را اصلاح کند تا زمینه های ایجاد فساد در کشور 
به کم ترین حد ممکن کاهش یاید. تجربه مباره با فساد در کشور 
ما بیانگر آن است که ســازوکارهای موجود برای مبارزه با فساد 
کافی نیســت و باید در این زمینه به سمت و سوی یک سیاست 
مشــارکتی برای حضور فعال ســمن ها و نهادهای مردمی برای 
مبارزه با فســاد رفت و از طرفی با ایجاد سازمان ها و نهادهایی 
که از آن به آمبودزمان یاد می شــود، رسیدگی به شکایات مردم 
از دستگاه های اداری را در قالبی غیر قضایی که بدون تشریفات 
و توأم با افزایش سرعت العمل در رسیدگی شکایات است، تعریف 
کرد و به رسمیت شــناخت. تا کنون قوانین متعددی در کشور 
برای مبارزه به فساد به تصویب رسیده است که از مهمترین آنها 
می توان به قانون ارتقای ســلامت اداری و مقابله با فساد، قانون 
رسیدگی به دارایی مقامات و مسئولین، قانون انتشار و دسترسی 
آزاد بــه اطلاعات، قانون پیشــگیری از جــرم و همچنین قانون 
حمایت از گزارشــگران فساد اشــاره کرد و در این زمینه فرمان 
هشــت ماده ای مقام معظم رهبری به ســران قوا درباره مبارزه 
با مفاســد اقتصادی نیز قابل توجه اســت؛ البته نهادهای متولی 
زیادی که تعداد آنها به ۲۷ عدد می رســد، مسئولیت مبارزه با 
فساد را در کشور بر عهده دارند؛ ولی تمامی مقررات مورد اشاره 
و نهادهای فعال در این زمینه، بازدارندگی لازم برای پیگیری از 
وقوع فســاد در کشور را نداشته اند و ضروری است در این زمینه 
آسیب شناسی لازم بالاخص در زمینه اصلاح ساختارهای فسادزا 
و موازی کاری نهادهای متولی مبارزه با فســاد در کشور صورت 
گیرد. در زمینه مبارزه با فســاد نباید هیچ تبعیضی وجود داشته 
باشد و هیچگونه تساهل و تسامحی در این زمینه بالاخص از قوه 
قضائیه که باید آینه تمام نمای عدالت محوری در کشــور باشد 
پذیرفتنی نیســت و مردم باید به عینه و بــدون هیچ تبعیضی، 
مبارزه با فســاد چه در قالب قضایی و چه در سایر قالب ها را به 
عینه لمس کرده و وضعیت را در این زمینه رو به تعالی ببینند.

یادداشت
برگزاری مجدد انتخابات سازمان روانشناسی

رییس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره از برگزاری مجدد انتخابات این سازمان خبر داد و گفت: ثبت نام در انتخابات سازمان از روز ۳۱ اردیبهشت در سراسر کشور آغاز و انتخابات 
نیز ۱۵ تیرماه برگزار می شود. علی فتحی آشتیانی ضمن اشاره به اینکه یکی از اقدامات معاونت آموزشی و پژوهشی برگزاری آزمون صلاحیت حرفه ای در دی ماه سال گذشته و انجام 
مصاحبه در ماه جاری بوده اســت، ادامه داد: ۱۶ هزار و ۳۷۰ نفر در این آزمون شــرکت کردند که ۸ هزار و ۴۱ نفر حد نصاب نمره قبولی را کســب کردند و از این افراد در ۳۱ استان 
دعوت به مصاحبه شد و مصاحبه در همه استان ها به جز اصفهان از سوم تا ۲۲ اردیبهشت برگزار شد، در اصفهان نیز دیروز آخرین روز مصاحبه بود. وی با بیان اینکه ۷ هزار و ۵۰۳ 
نفر یعنی ۳/۹۳ در این مصاحبه شــرکت کردند گفت: ۶ هزار ۷۶۰ نفر یعنی ۹۰ درصد پذیرفته شــدند. فتحی با بیان اینکه به افراد پذیرفته شده »پیامک« ارسال می شود ادامه داد: 

در صورت تسویه حساب مالی، همزمان پروانه این افراد صادر می شود. هزار
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معاون بهداشــت وزارت بهداشت درباره آخرین 
وضعیت برنامه »سلامت خانواده و نظام ارجاع« 
اظهار کرد: در حال حاضر، ۱۹۵ شهر که تعداد 
جمعیت این شــهرها در مجموع به ۲۷ میلیون 
نفر می رســد، تحت پوشــش برنامه ســلامت 
خانواده و نظام ارجاع قرار دارد. علاوه بر جمعیت 
۲۷ میلیون نفری در بخش شــهری، حدود ۳۰ 

میلیون نفر از جمعیت روســتایی کشور نیز از 
خدمات ســلامت خانواده استفاده می کنند. در 
واقع حدود ۵۷ میلیون نفر از شهروندان ایرانی 
از خدمات برنامه ســلامت خانــواده برخوردار 
هســتند.  وزارت بهداشــت در نظر دارد تعداد 
افراد تحت پوشــش برنامه ســلامت خانواده را 
افزایش دهد. افزایش تعداد افراد تحت پوشــش 
برنامه سلامت خانواده نیازمند تخصیص بودجه 
اســت. ما در وزارت بهداشــت با سازمان برنامه 

و بودجه جلســاتی برگزار کرده ایم و در انتظار 
پاسخ این ســازمان برای تخصیص بودجه برای 
افزایش جمعیت تحت پوشــش برنامه سلامت 
خانواده هســتیم. به طور قطع، تمام کشــور از 
برنامه ســلامت خانواده برخوردار می شوند اما 
اجــرای کامل این طرح به تخصیص بودجه نیاز 
دارد.دکتر حسین فرشیدی گفت: به طور قطع، 
تمام کشــور تا پایان فصل بهار تحت پوشــش 

برنامه سلامت خانواده قرار نمی گیرند.

معاون بهداشت وزارت بهداشت خبر داد؛

توسعه برنامه سلامت خانواده در انتظار بودجه
علی خسروجردی / گروه جامعه

امجد عبدی / گروه جامعه

صحرا ثابت قدم / گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

تصفیه خانه آب شهید نظری شهر کرمانشاه میزبان 
۳۰۰ نفر از همیاران آب

کرمانشــاه- فریده محمدی، خبرنگار یادگار امروز: در آخرین روز از 
ســال تحصیلی۱۴۰۳ - ۱۴۰۲ حدود ۳۰۰ نفر از دختران دبســتان عتیق 
به همراه اولیاء و مربیان خود از تصفیه خانه آب شــهید نظری شــهر 

کرمانشاه بازدید کردند.
بــه گــزارش روابط عمومــی و آموزش همگانــی شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه؛ به منظور ارتقاء سطح علمی دانش آموزان و آشنایی 
آنان با چگونگی تصفیه آب برای درک بیشتر ارزش این مایع حیاتی و 
حفظ آن، هماهنگی های لازم جهت بازدید از تصفیه خانه آب شهید 

نظری شهر کرمانشاه صورت گرفت.
در این بازدید کارشناسان شرکت آبفا استان کرمانشاه، دانش آموزان 
و مــادران و معلمــان آنها را با نحوه تولید، تصفیه، گندزدایی و انتقال 
آب به شبکه توزیع آشنا کرده و روش های مختلف مصرف بهینه آب 

را برای آنان تشریح کردند.
کارشناسان آبفا در پایان به تمامی سوالات دانش آموزان درخصوص 

مراحل مختلف تصفیه آب تا رسیدن آن به منازل آنها، پاسخ دادند.

از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور  صورت گرفت؛

 اختصاص کد دستگاه اجرایی 
به سازمان همیاری شهرداری ها

خــرم آباد- اعظم پاپی، خبرنگار یادگار امروز: کد دســتگاه اجرایی 
به سازمان همیاری توسط سازمان برنامه و بودجه کشور اختصاص 

یافت .
 سعید فتوحی مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان از 
اختصاص کد دســتگاه اجرایی به ســازمان خبر داد به گزارش روابط 
عمومی سازمان همیاری شهرداریی های استان لرستان پنجشنبه 
مورخ ۲۹ اردیبهشت سعید فتوحی اعلام کرد با پیگیری های به عمل 
آمده از سازمان برنامه و بودجه کشور و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان کــد دســتگاه اجرایی بــه ســازمان همیاری اختصــاص یافت 
فتوحی با اشــاره به فلســفه کاری و نقش ســازنده سازمان در توسعه 
استان بیان کرد با اختصاص این کد با اختصاص این کد سازمان واند 
از اعتبارات دولتی در جهت سازندگی و آبادانی استان استفاده نماید 
گفتنی است سازمان همیاری شهرداریی های استان لرستان دومین 
ســازمان در کشــور بعــد از ســازمان همیاری شــهرداری های اســتان 

همدان می باشد که کد دستگاه اجرایی به آن اختصاص یافته است

اعطای مجوز دانشکده طب سنتی و رزیدنتی 
پوست به مازندران

ســاری- امیــری فــر، خبرنگار یــادگار امــروز: دکتــر ابوالفضــل باقری 
فــرد معــاون آموزشــی وزارت بهداشــت در نشســت دورهمــی معاون 
آموزشــی وزارت بهداشــت که با همکاری معاونت آموزشــی، با حضور 
اعضــای هیــات علمــی بــا حضور هیــات علمــی دانشــگاه مازنــدران 
همراه بود، اظهار کرد: دانشگاه مازندران یکی از بهترین و معتبرترین 

دانشگاههای علوم پزشکی در حوزه آموزش است.
دکتر باقری فرد با بیان اینکه استاد ناراضی نمی تواند دانشجوی راضی 
تربیت کند، یادآور شــد: متاســفانه امور رفاهی اعصای هیات علمی 
کنون هیچ کاری صورت نگرفته است، یک  دانشگاه علوم پزشکی تا
کارت متحدالشــکل وزارتخانه نداریم براین اســاس یک کارت تعبیه 
شده که چندمنظوره است که امیدواریم اعتبارات آن روز به روز اضافه 

شود.
معاون آموزشی وزارت بهداشت با بیان اینکه درخصوص امور رفاهی 
دیگر نباید اعلام بلکه باید اقدام کرد، گفت: بحث تسهیلات فرزندان 
اعضای هیات علمی و کارمندان توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی 

رد شد اما در حال حاضر قانونی داریم که این میسر شد.
این مسئول همچنین با بیان اینکه ماندگاری اعضای هیات علمی 
بــرای مــا بســیار مهم اســت، عنــوان کرد: در طی ســال های گذشــته 
شاهد خروج اعضای هیات علمی بودیم که علتش گذاشتن سقف 
دریافتی ها بوده اســت که خوشــبختانه اخیرا ســقف برداشــته شد و 

درآمد اختصاصی بیمارستان ها نیز افزایش پیدا کرد.
وی با اعلام اینکه اولویت عمده اعتبارات وزارت بهداشت باید اولویت 
آموزشــی باشــد، از اعطای مجوز دانشکده طب ســنتی به مازندران، 
رزیدنتی پوســت و ســه رشــته فلوشــیپ و برنامــه برای صــدور مجوز 
دانشکده توانبخشی خبر داد و گفت: مهم ترین هدف آموزش ایجاد 

انگیزه است.

شهردار اندیشه خبر داد :

  پروژه پایانه شهر اندیشه با ۵۰ درصد پیشرفت 
در حال اجراست

اندیشــه-خبرنگار یادگار امروز: شــهردار اندیشــه در بازدید از پروژه 
پایانه مســافربری این شهر که به اتفاق اعضای شورای اسلامی شهر 
، معاونیــن ، مدیــران و ســایر مســئولین شــهرداری صــورت گرفــت از 

پیشرفت عمرانی ۵۰ درصدی این پروژه خبر داد .
مهندس بهروز کاویانی در ادامه گفت: این پروژه از طرح های بســیار 
متفــاوت عمرانــی در غرب اســتان تهران اســت که به لطــف خدا هم 
کنون مراحل اجرایی خود را با سرعت و جلوتر از برنامه زمان بندی  ا
شــده ادامــه می دهــد . شــهردار اندیشــه افــزود: این پــروژه با مصوبه 
اعضــای شــورای اســلامی به اجــرا درآمده اســت و خوشــبختانه طی 
پیگیری ها و نظارت مســتقیم همکارانم و پیمانکار پروژه فوق زودتر 
از زمــان بندی تعیین شــده حرکت می کند که خوشــبختانه مراحل 

اجرایی آن در نیمه کار است.
شــهردار اندیشــه در ادامه تصریح کرد : با افتتاح این پروژه بسیاری از 
مشکلات ما در حوزه انتقال شهروندان مرتفع خواهد شد کما اینکه 
کمک شایانی نیز به بهره گیری شهروندان شهرهای مجاور نیز خواهد 
نمود که خوشبختانه تلاش داریم به دلیل حساسیت این پروژه پیش 
از موعد مقرر آن را به بهره برداری برسانیم که امروز از این پروژه بازدید 
مجدد داشتیم و مشکلات و میزان پیشرفت و همچنین مواردی که 
لازم به تذکر داشــت را به مجری آن به صورت شــفاهی اعلام نمودیم 

که ان شاالله هیچ مشکلی در اجرای این پروژه وجود نداشته باشد.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر :
پویایی و ارتقا و جهت دهی سواد هنری ٫ خواسته خانواده ها جهت مهارت آموزی فرزندان در آموزشگاه های هنری است 

یــادگار  خبرنــگار  پــور،  اشــکن  زینــب  بوشــهر- 
امروز:روابــط عمومــی شــرکت آبفــا اســتان بوشــهر بــا 
مدیریــت عــذرا غلامحســینی پــس از کســب رتبــه برتر 
در ارزیابی شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشــور، در 
ارزیابــی روابــط عمومــی هــای دســتگاه هــای اجرایی 

استان بوشهر نیز موفق به کسب رتبه برتر شد.
در متــن لــوح تقدیــر اهدایــی از ســوی محمــدی زاده 
اســتاندار و سرتیپ پاســدار رزمجو فرمانده سپاه امام 
صــادق )ع( خطــاب بــه غلامحســینی رئیــس روابــط 
عمومــی شــرکت آب و فاضــلاب اســتان بوشــهر آمــده 

است:
روابــط عمومــی بهتریــن نمایانگــر اوضــاع داخلی یک 
نهاد از یک ســو و از ســوی دیگر دیگر منعکس کننده 
چگونگی مسائلی است که در آن نهاد می گذرد.) مقام 

معظم رهبری(
گرامــی ســرکار خانم عــذرا غلامحســینی مدیر  خواهــر 

محترم روابط شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر
بــا ســلام و احتــرام، بیســت و هفتــم اردیبهشــت مــاه 
ســالروز ملی ارتباطات و روابط عمومی، فرصت بســیار 
مغتنمــی بــرای معرفــی الگوهــای برتــر ایــن عرصــه و 

تجلیل از فعالین و سختکوشان آن می باشد.
اینجانبــان بر خــود لازم می دانیم بــه مصداق حدیث 
شــریف نبــوی ) لا یشــکر الله مــن لا یشــکر النــاس( از 
تلاش ها و مجاهدت های جنابعالی که در نظارت ها و 
بررســی های به عمل آمده به عنوان چهره برتر روابط 
عمومــی دســتگاه ها و نهادهــای اســتان ولایت مدار و 
دارالحماسه بوشــهر معرفی شده اید، صمیمانه تشکر 
و قدردانی نماییم. توفیقات روزافزون شــما در مســیر 
خدمــت بــه نظــام ولایــت در عمــل بــه رهنمودهــای 
گرانســنگ امــام راحــل عظیــم الشــان )ره( و فرامیــن و 
منویــات مقام معظم رهبری )مــد ظله العالی( در پرتو 
عنایــت خاصــه حضــرت بقــزه الله الله العظــم از درگاه 

خداوند متعال خواستاریم.
گفتنــی اســت؛ عــذر غلامحســینی در ایــن آییــن بــه 
نمایندگــی از مجموعه روابط عمومی لوح تقدیر خود 

را از مقامات ارشد استانی دریافت کرد.

درخشش مجدد روابط عمومی شرکت آبفا استان بوشهر در ارزیابی روز روابط عمومی 

 صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان
  روستائیان و عشایر 

برای حفظ کرامت آنهاست
مدیــر  مرادی،خبرنگاریادگارامــروز:  قزوین-مصطفــی 
صنــدوق بیمــه اجتماعــی کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر 
کشــاورزان،  از جامعــه  نفــر  هــزار  گفــت: 54  قزویــن  اســتان 
روســتاییان و عشایراســتان تحــت پوشــش صنــدوق بیمــه 

هستند و از خدمات آن استفاده می کنند.
  بــه گــزارش خبرنگارمــا بــه نقــل از روابــط عمومــی صنــدوق 
کشــاورزان و روســتائیان و عشــایر اســتان  بیمــه اجتماعــی 
قزوین سعید صادقی اظهارداشت: توجه به مناطق محروم، 
گســترش عدالت و خدمات رسانی به کشاورزان، روستاییان 
و عشــایر از اولویت های دولت ســیزدهم است که باید با یک 
دیــدگاه تحولی در راســتای افزایش ســطح پوشــش بیمه ای 
آنها اقدام کرد که این مهم در دو سال اخیر عملیاتی شده و 
امیدواریــم این روند همــراه با افزایش کیفیت خدمات ادامه 

یابد.
مزایــای  از  روســتایی  جامعــه  بخشــی  گاهــی  آ گفــت:  وی 
کشــاورزان، روســتائیان و عشــایر  صنــدوق بیمــه اجتماعــی 
امــری ضــروری اســت و باید دانســت کــه بیمه عشــایری هم 
مانند بیمه روســتایی موجب ارائه خدمات بیمه ای توســط 
دولــت، کاهش فاصله طبقاتی، گســترش عدالت اجتماعی، 
، افزایش، بهبود و توســعه  کاهش محرومیت و کم شــدن فقر
زیرســاخت های اقتصادی و اجتماعی در بخش کشــاورزی، 

روستایی و عشایر می شود.
صادقی تصریح کرد: همه افرادی که 18 تا 50 سال سن دارند 
کن روستاها و مناطق عشایری هستند و یا در شهرهای  و سا
زیر 20 هزار نفر سکونت دارند و نیز کشاورزانی که در شهرهای 
گر تحت پوشــش بیمه نباشــند و  18  بزرگ زندگی می کنند ا
تا 50 ســال ســن دارند می توانند تحت پوشش این صندوق 

قرار گیرند.
وی اضافــه کــرد: متقاضیــان بــرای ثبت نــام در این صندوق 
مــی توانند به کارگزاری های تعیین شــده در سراســر مناطق 
اســتان مراجعه کرده و پس از اطلاع از شــرایط آن نســبت به 

بیمه شدن خود و اعضای خانواده اقدام کنند.
وی در خصــوص حــق بیمــه هــا اظهارداشــت: حداقل بیمه 
کثر 325 هزار تومان در ماه است  ماهانه 80 هزار تومان و حدا
کــه ایــن تعرفه ها در هشــت گــروه درآمدی تعریف شــده و هر 
روستایی که بخواهد بیمه شود بر اساس درآمدش می تواند 
خــود را بیمه کند و متناســب با همان ســطح نیز مســتمری 

دریافت کند.

در سال گذشته انجام شد؛

برگزاری ۲۶ هزار نفرساعت دوره آموزشی در 
شهرک  های صنعتی قزوین

مرادی،خبرنگاریادگارامروز:مدیرعامــل  قزوین-مصطفــی 
شرکت شهرک های صنعتی قزوین، گفت: ۲۶ هزار نفر ساعت 
دوره آمــوزش مدیریتــی و مهارتی )آموزش فنــی و حرفه ای(، 
کارآفرینــی )فــن بــازار کســب و کار( و آموزش هــای مجــازی در 

سال گذشته در استان توسط این شرکت برگزار شد.
به گزارش خبرنگارما، رضا صفاری، مدیرعامل شرکت شهرک 
هــای صنعتــی قزویــن در دیــدار بــا مدیــرکل آمــوزش فنــی و 
حرفــه ای اســتان قزوین، اظهار داشــت: ســه هــزار و 30 نفر از 
مدیران و کارکنان واحدهای تولیدی مســتقر در شهرک ها و 
نواحی صنعتی و همچنین اعضای خوش های کســب و کار 

استان در این دوره های آموزش حضور داشتند.
وی با اشاره به نقش آموزش در افزایش بهره وری، خاطرنشان 
کارکنــان در واحدهــای صنعتــی بــدون شــک  کــرد: آمــوزش 
موجب ارتقا و افزایش میزان بهره وری، نقش موثر بر کیفیت 
و کمیــت محصولات تولیــدی و همچنین کاهــش حوادث و 

سوانح شغلی می شود.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتــی قزویــن، ادامه داد: 
کوچــک و  اجــرای مفــاد تفاهم نامــه بیــن ســازمان صنایــع 
شهرک های صنعتی ایران با سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشــور برای بهبود وضعیت آموزش نیروی انســانی شاغل در 
کید بر تعامل و همکاری بیشــتر برای  واحدهــای صنعتی، تا
کمــی آموزش هــا و نیــز نقــش آن در  کیفــی و  ارتقــای ســطح 

افزایش میزان بهره وری صورت گرفته است.

تخصیص ۲۸۰ میلیارد ریال برای احداث 
مدارس و تجهیز هنرستان های شوش

اهواز-خبرنگاریادگارامــروز: نماینــده مــردم شــوش و کرخه 
در مجلــس شــورای اســلامی گفــت: ۲۵۰ میلیارد ریــال اعتبار 
ملــی برای احداث مدرســه و ۳۰ میلیارد ریال نیز برای تجهیز 

هنرستان های شوش تخصیص داده می شود.
محمد کعب عمیر نماینده مردم شــوش و کرخه در مجلس 
شــورای اســلامی گفت: ۲۵۰ میلیــارد ریــال اعتبــار ملــی بــرای 
احداث مدرســه در شوش تعیین و با ابلاغ بودجه امسال به 

شهرستان تخصیص داده می شود.
بــه گفتــه نماینــده مردم شــوش و کرخــه در مجلس شــورای 
اســلامی، ۳۰ میلیــارد ریــال نیــز بــرای تجهیــز هنرســتان های 

شوش و کرخه گرفته شده است.
کعــب عمیر می گویــد: احداث اردوگاه بــرای آموزش و پرورش 
شــوش نیازمند تخصیص زمین در این شهرســتان اســت که 
درصــورت تحقق این مهــم، پیگیری برای جــذب اعتبرا لازم 

برای احداث این اردوگاه دنبال می شود.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی با اشاره 
بــه اجرای طرح رتبه بندی معلمان افــزود: طرح رتبه بندی 
معلمان به همت دولت سیزدهم و پیگیری مجلس یازدهم 
اجرایــی شــد ولی ایــن طــرح دارای نواقص فراوانی اســت که 
اصــلاح این قانــون به عنــاون اولویت در دســتور کار مجلس 

آینده خواهد بود.
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خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
یــادگار امــروز: معاون هماهنگــی توزیع 
گــرم شــدن هــوا و آغــاز  گفــت: بــا  توانیــر 
فصل تابســتان، نیاز به بــرق نیز افزایش 
می یابــد. امســال، بــه دلیــل پیش بینــی 
گرمای بیشــتر هوا نســبت به ســال های 
گذشته، مدیریت مصرف برق از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
 حقیقت سرشت، معاون هماهنگی امور 
اقتصادی اســتاندار اصفهان در جلســه 
تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت توزیع 
برق اســتان اصفهان گفت: حرکتی که از 
سال گذشته با استفاده از مدیران ارشد 
صنعــت بــرق، در شــورای انــرژی اســتان 
شروع شــده، باعث همدلی، همفکری و 
همراهی بین ارگان های اجرایی و تولید 
کنندگان شــده و ســعی شــده مشــکلات 
ناترازی، وصول مطالبات و... به بهترین 

نحــو مدیریت شــود. وی در ادامه گفت: 
بــرای اولین بــار در اســتان کمیته هایی 
شــکل گرفتــه و در قالــب کارگــروه هایــی 
موانع و چالش های تولید مدیریت شده 
اســت. معاون هماهنگی توزیع توانیر در 
آیین تکریم و معارفه مدیرعامل شــرکت 
توزیع برق اســتان اصفهان ضمن تقدیر 

و تشــکر از زحمات مهندس علاقمندان 
و مهنــدس اســتکی، مهنــدس محمــد 
مــرادی را بــه عنــوان مدیرعامل شــرکت 

توزیع برق استان معرفی نمود.
اهمیــت  بــه  توجــه  بــا  و  ادامــه  در  وی 
مدیریت مصرف برق گفت: با گرم شدن 
هــوا و آغــاز فصــل تابســتان، نیــاز به برق 

نیــز افزایــش می یابــد. امســال، بــه دلیل 
پیش بینی گرمای بیشــتر هوا نســبت به 
سال های گذشته، مدیریت مصرف برق 

از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
مهنــدس ذبیحی در ســخنانی با اشــاره 
بــه تقارن شــروع پیک بار بــا گرمای هوا، 
گفــت: "همراهــی و همدلــی و مشــارکت 
ویــژه  بــه  توزیــع،  شــرکت های  و  مــردم 
اصفهــان،  اســتان  بــرق  توزیــع  شــرکت 
بــا توجــه بــه وســعت، تعــداد مشــترک و 
صنعتــی بودن، شــاه کلید عبــور از پیک 
بار امســال خواهد بود." وی با اشــاره به 
اقدامــات انجام شــده در حوزه مدیریت 
مصــرف برق، از جمله رونمایی از پویش 
گذشــته،  ملــی "بــا انــرژی" در دو هفتــه 
اظهــار امیــدواری کرد که با ایــن پویش، 
بخشــی از مشکلات ناشــی از بد مصرفی 

برطرف گردد.

در آئین معارفه مدیرعامل توزیع برق اصفهان مطرح شد:

گرمای تابستان همراهی و مصرف بهینه برق؛ کلید عبور از 

کرمانشــاه- فریــده محمــدی، خبرنــگار 
یــادگار امــروز: مدیرعامل شــرکت توزیع 
آغــاز  از  کرمانشــاه  اســتان  بــرق  نیــروی 
و  کرمانشــاه  اســتان  در   ۱۵*۲۱ پویــش 

همگام با سراسر کشور خبر داد.
مهنــدس مــرادی اظهار داشــت: پویش 
درصــدی   ۱۵ کاهــش  هــدف  بــا   ۱۵*۲۱
کشــور طــی ۲۱  مصــرف بــرق در سراســر 
هفتــه راه انــدازی شــده اســت و کاربــران می تواننــد بــا ارســال عکس کنتــور برق 
به صــورت هفتگــی در روزهای مشــخصی از هفته، در این پویش شــرکت کرده و 
برنده جوایز نفیســی شــوند. وی گفت: این پویش از نیمه اردیبهشت ماه سال 
جــاری شــروع شــده و تــا ۲۱ هفته یعنی پایــان شــهریور ادامــه دارد و هدف این 
پویش این است که مشترکین عزیز مصرف برق خود را بهینه کنند و حداقل ۱۵ 

درصد مصرف برق کاهش پیدا کند.
مرادی بیان کرد: دوره های محاسبه در این طرح هفتگی بوده و این برنامه بر 

اساس رفتار مصرف برق مشترکین نحوه مصرف بهینه را تعیین می کند.
وی افزود: در این طرح قرعه کشی هایی در نظر گرفته شده که به صورت هفتگی 
و ماهانــه انجام می شــود و مشــترکین می توانند در هر کــدام از آنها برنده جوایز 
نفیســی مانند خودرو، لوازم منــزل، کالاهای دیجیتال )موبایل، لپتاب و تبلت( 
و… شوند.  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در پایان گفت: 
مشترکین برای شرکت در این پویش می توانند وارد سایت ba-energy.ir شوند.

-توانایی،خبرنگاریادگارامــروز:  شــیراز 
و  بیســت  در  ایمانیــه  هــادی  محمــد 
ششــمین جشــنواره  خیرین مدرســه ساز 
استان فارس بر همراهی مستمر و مداوم 
مدیریت ارشد و همه مدیران کل دستگاه 
هــای اجرایــی فــارس، بــا خیریــن تصریح 
کــرد. محمدهــادی ایمانیــه در بیســت و 
ششــمین جشــنواره خیرین مدرســه ساز 
اســتان فــارس کــه با حضــور رضا مــراد صحرایــی وزیر آمــوزش و پرورش در شــیراز 
برگزار شــد ضمــن خوش آمد خدمت میهمانان و خیرین محنــرم، نزول همزمان 
بــارش بــاران با برگزاری این برنامه را مورد توجه قــرار داد و گفت: در بعضی روایت 
ها داریم که باران رحمت الهی با یک کار خیر نازل می شود؛ تقارن بارش باران با 
برگزاری این برنامه را به فال نیک می گیریم. استاندار فارس با بیان اینکه ثروت، 
دارایــی و فرزنــدان از نظــر قرآن کریم زینــت بخش حیات دنیایی هســتند، اظهار 
کرد: آنچه همواره از خیرین شاهد بودیم این است که با گذشت از دارایی و اموال 
خــود باقیات و صالحات، برای خود برجای گذاشــته انــد. وی از متولیان برگزاری 
ایــن برنامــه قدردانی کرد و در ادامه ســخنان خود گفت: برای ســاخت دانشــگاه 
فرهنگیان در شــیراز دولت پنجاه درصد هزینه را تأمین می کند؛ دو قطعه زمین 
مناســب نیز برای این مرکز عالی پیش بینی شــده اســت. خیرین در تکمیل این 
طرح ارزشمند مشارکت کنند تا در آموزش معلمین که در نهایت منجر به آموزش 

و پرورش فرزندانی شایسته خواهد شد، تسهیل شود.

استاندار مطرح کرد:

همراهی مستمر و مداوم  مدیران اجرایی فارس 
با خیرین 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد؛

کرمانشاه آغاز پویش ۲۱*۱۵ در  

بوشــهر- زینــب اشــکن پــور، خبرنــگار 
و  فرهنــگ  کل  مدیــر  امــروز:  یــادگار 
ارشــاد اسلامی استان بوشــهر با مدیران 
مهارتــی  و  هنــری  آزاد  هــای  آموزشــگاه 
بــه گفتگــو نشســت و بــا آنــان از اهمیت 

المپیاد ملی آموزش هنر گفت . 
کل  اداره  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی در این جلسه 
که  در سالن کنفرانس اداره کل و با حضور 
تمامــی مدیران آموزشــگاه های اســتان 
کل و معــاون  بوشــهر در حضــور مدیــر 
هنــری و امــور ســینمایی و کارشناســان 
گردید،عبدالرحیم افروغ  مربوطــه برگــزار 
گفت:آموزشــگاه هــا و خصوصــا مدیــران 
شــناخت  و  نیازهــا  گرفتــن  نظــر  در  بــا 
جغرافیــای فرهنگــی هنــری و همچنین 
اســتعداد   و  ظرفیــت  بــالای  پتانســیل 
کــودکان و  آموزشــی جامعــه و خصوصــا 
نوجوانــان ، مــی تواننــد در معرفــی هنــر 

فاخــر نقــش بــه ســزایی داشــته باشــند 
زیــرا آموزشــگاه هــای آزاد هنــری نقــش 
بســیار مهمــی در پویایــی و شناســایی 
اســتعدادهای هنــری اســتان در رشــته 

گون  دارند. های هنری گونا
وی افزود: تحصیلات عالی و توانمندی و  
مدیریت صحیح مدیران آموزشگاه های 

هنری ، اســتقبال خانــواده ها به مهارت 
آموزی فرزندانشان در رشته های هنری 
و  اینکــه هنــر را از یــک فــوق برنامــه بــه 
برنامه تبدیل کند را در برخواهد داشت.
کاســتی هــا  افــروغ ادامــه داد : علیرغــم 
و کمبودهایــی کــه از نظــر تامیــن منابع 
بیمــه  زمینــه  در  دارد  و  داشــته  وجــود 

هنرمنــدان و همچنین تأمین معیشــت 
مالــی  تنگناهــای  رفــع  و  تجهیــزات  و 
قالــب  در  هنرمنــدان   و  هــا  آموزشــگاه 
 ۱۶ تبصــره  و  خوداشــتغالی  هــای  وام 
قابــل  اقدامــات  تبصــره ۱۸  و همچنیــن 
میتوانــد  کــه  گرفتــه  صــورت  توجهــی 
بســیار راهگشــا باشــد و  مصمم هستیم 
این مســیر را برای رشــد و ارتقای ســطح 

فرهنگ و هنر جامعه ادامه دهیم .
وی سپس اظهار داشت که برنامه های 
گذشــته  وقــت  بســیار خوبــی در چنــد 
انجــام  نیــز  آینــده  در  و  گردیــده  انجــام 
خواهــد گرفــت تــا هنرمنــدان جــز انجام 
کارهــای هنــری و مدیــران آموزشــگاه ها 
جــز مدیریــت و هماهنگــی و همراهی با 
مجموعــه هنرمنــدان و وزارت فرهنــگ 
و ارشــاد بــه عنــوان متولــی اصلــی حوزه 
فرهنگ و هنر رسانه دغدغه ای نداشته 

باشند .
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خیبر خرم آباد با پیروزی برابر شــاهین بندر 
بازگشت.  به صدر جدول  بوشهر دوباره  عامری 
در هفته سی و یکم مسابقات دسته یک فوتبال 
کشور، نماینده فوتبال لرستان به مصاف شاهین 
بندر عامری رفت که این دیــدار با گل دقیقه 
نتیجه یک بر صفر به سود خیبر پایان یافت تا شاگردان مهاجری در 

یک قدمی صعود به لیگ برتر فوتبال ایران قرار گیرند.

خیبــری ها حالا با کســب این پیروزی با 70 امتیــاز در صدر جدول 
رده بنــدی لیگ یــک فوتبال ایران قرار دارنــد . در جدول رده بندی 
ایــن رقابت ها فجر سپاســی با ۶۷، چادرملو با  و یــک بازی کمتر در 

جایگاههای دو م و سوم قرار دارند .
این پیروزی باعث شد تا شاگردان مهاجری با خیال آسوده در سه بازی 
آخر در دو بازی خارج از خانه برابر اســتقلال ملاثانی اهواز و شــهرراز 

شیراز و یک بازی خانگی برابر آریو اسلامشهر به میدان بروند .
با توجه به اینکه بعد از بازی عقب افتاده چادرملو اردکان و مس کرمان 
قرار اســت ، چادرملو و فجر شــهید سپاســی در یک بازی حساس و 
تعییــن کننده برای صعود به لیگ برتر به میدان بروند نتیجه آن بازی 
به احتمال بســیار زیاد تکلیف خیبر را مشــخص   و تیم دیگر  صعود 

کننده نیز تعیین خواهد شد .
با احتســاب رقم خوردن هر نتیجه ای در آن دیدار ، خیبر از سه بازی 

خود یک بازی را ببرد به لیگ برتر فوتبال ایران صعود خواهد کرد ، 
نماینده لرستان هم اکنون با این برد ۷۰ امتیازی شد و به صدر جدول 
بازگشته است و به احتمال بسیار زیاد این تیم لیگ برتری خواهد شد 
، مســعود عبدی در چهارمین سال تیم داری اش در لیگ یک فوتبال 
ایران توانسته اســت تیمی قوی و رویایی را در این فصل جمع و جور 
کند به طوری که علاوه بر صدرنشینی در این لیگ تقریبآ تا این جای 
کار تمامی رکوردهای لیگ یک فوتبال ایران را شکســته است ، تیم او 

حالا پرامتیازترین تیم تاریخ لیگ یک ایران اســت و رکورد بیشترین 
پیروزی را نیز به خود اختصاص داده است .

خیبر که در سال 1363 تاسیس شده است با قدمتی 40 ساله  یکی از 
ریشــه دار ترین و پرطرفدارترین تیم های غرب کشور است ، این تیم 
که در سابقه اش چندین سال حضور در لیگ فدس و سطح اول فوتبال 
ایران در دهه 60 و همچنین صعود به فینال جام حذفی در ســال 65 
دیده می شود آخرین بار در سال 69 در سطح اول فوتبال ایران حضور 
داشــته و در میانه دهه هفتاد نیز در آســتانه صعود به لیگ یک ایران 
جام آزادگان در بازی پلی آف مغلوب بهمن کرج شــد و از راهیابی به 

سطح اول فوتبال ایران در آن سالها بازماند .
لرستان در حالی در دهه شصت یکی از استان های برخوردار در حوزه 
فوتبال ایران بوده اســت که پس از جنگ و شــروع سازندگی چندان 
مورد توجه قرار نگرفت ، صنعتی شدن فوتبال در ایران و سیطره دولت 
بر فوتبال منجر به توســعه فوتبال در استان های صنعتی و برخوردار 

ایران شــده و لرستان بواســطه عدم بهره مندی از صنعت بزرگ از نه 
تنها مسیر توسعه فوتبالی اش متوقف شد بلکه به دلیل فقدان سرمایه 
گذاری های عظیم و حمایت های دولتی و نبود سرمایه گذار بزرگ در 
عرصه ورزش ، به یکباره از سطح یک فوتبال ایران دور شده و علیرغم 
وجود استعدادهای نامدار و شاخص این استان در تیم های لیگ برتری 
و حتــی حضور چندین ملی پوش لرســتانی در تیم های ملی فوتبال 

ایران ، لرستان نتوانست در فوتبال ایران خودی نشان دهد .
عبدی که در اواخر ســال 98 به فوتبال آمد و با خرید  خیبر در لیگ 
دو فوتبال ایران تیمی شایسته را دست و پا کرد علیرغم شایستگی در 
شــهریور ماه 99 رویایش برای صعود به لیگ یک در اولین ســال تیم 
داری اش بر باد رفت . مســعود عبدی که به گفته خودش به سه تیم 
) پرســپولیس ، خیبر و منچستر یونایتد (عشق وافر و مضاعفی داشته 
اســت پس از آنکه تیمش در یکقدمی صعود به لیگ یک فوتبال ایران 
ناکام ماند  با خرید امتیاز کارون خرمشهر ، این تیم را لیگ یکی کرد .  
این تیم در سه تجربه قبلی اش موفق به کسب رتبه های هفتم ، چهارم 
و پنجم لیگ یک فوتبال ایران شده و حالا با سرمایه گذاری های عظیم 
عبدی و مجموعه اش در این باشگاه در آستانه خلق رویدادی تاریخی 

برای لرستان در فوتبال ایران است.
با واگذاری ورزشــگاه جدید 15 هزار نفری خرم آباد به عبدی و خیبر 
حالا او در آســتانه رسیدن به رویایی هایی اســت که سالهاست برای 
خیبر در ذهن پرورانده است ، صعود به لیگ برتر ،  ورزشگاه اختصاصی 
و اســتفاده از آخرین تکنولوژی های روز در کاشــت چمن و بازسازی 
ورزشگاهی متناســب با استانداردهای بین المللی ، خیبر به لیگ برتر 
خواهد آمد و فوتبال ایران نیز احتمالا همانند پرشورهای تبریزی ، این 
بار باید پرشــورهای لرســتانی را تجربه کند و لرتباران این بار با خیبر 

تیمی شایسته را در سطح اول فوتبال به ایران ارائه خواهند داد . 
عبدی بخشی از رویاهایش با صعود خیبر به لیگ برتر ایران تعبیر می 
شود اما بخش دیگری از این رویاهای ذهنی احتمالا پس از حضور این 

تیم در لیگ برتر فوتبال کشور محقق خواهند شد . 

رویاپردازی های عبدی جواب داد 

خیبریکگامنزدیکترازهمیشهبهلیگبرتر
عباس دارایی/ اختصاصی یادگارامروز

آگهی مفقودی
برگ سبز)شناســنامه( خودروی وانت زامیــاد تیپ Z24NIB مدل 
1393 به شماره پلاک 495 س 98 ایران 41 و شماره موتور 670951 
و شماره شاسی NAZPL140BE0382593 به نام عزت اله عباسی 
گوهرگوش به شــماره ملی 4190296821 مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
کارت سبز خودرو سواری پژو405جی ال ایکس ای1/8مدل1389به شماره 
موتور12489029230شاســیNAAMO1CA3AE868329به 
شــماره پالک31ایران272ص12بنام امیر حســین علــی پور مفقود 

گردیده و از درجه اعتبارساقط می باشد .

مدال نقره جهانی حامد امیری پس گرفته شد

حامد امیری اشتباه خود را پذیرفت

قهرمان پارالمپیــک توکیو که در 
به  پارادوومیدانی  جهانی  مسابقات 
مدال نقره جهــان در پرتاب وزنه 
دســت یافته بود با تصمیم هیات 

ژوری مدالش پس گرفته شد. 
حامد امیری اظهــار کرد: با وجود 
این که بــا حمایــت کمیته ملی 
پارالمپیک و فدراســیون جانبازان 
و توانیابــان یــک روز زودتر عازم 
مسابقات جهانی شده بودم و شرایط عالی برای شرکت در این مسابقات 
داشــتم اما متاســفانه به دلیل خطای داوران مــدال جهانی خود را از 

دست دادم.
وی گفت: در این مســابقات 5 پرتاب انجــام دادم که در پرتاب اول با 
وجــود این که رکورد جهان را زدم و حریفم که قهرمان پارالمپیک بود 
را شکســت دادم اما داوران گفتند به دلیل باز شدن بیش از حد دستم 
هنگام پرتاب، آن را خطا دانستند، اما در پرتاب های بعدی که به مدال 
نقره دســت یافتم 5 داور حاضر آن را تاییــد کردند و گفتند خطایی 

وجود ندارد.
قهرمان پارالمپیک توکیو خاطرنشــان کرد: با وجود این که نقره جهان 
را کسب کرده بودم متاسفانه ساعت 12 شب روز گذشته متوجه شدم 
که با اعتراض حریفم و با تصمیم هیات ژوری بقیه پرتاب ها را نیز خطا 

اعلام کردند و مدال نقره ام را نیز پس گرفتند.
امیری افزود: اگر پرتاب هایم خطا بود چرا هر 5 داور و ســرداور جهانی 
رای ســفید به آن دادند، این ضعف داوری را نشان می دهد. اگر همان 
لحظه هنگام پرتاب به من گوشــزد می کردند که پرتاب هایم ایراد دارد 

قطعا درست می کردم و مدالم را از دست نمی دادم.
وی در پاســخ به این پرســش که با توجه به این که در این تورنمنت 
ســهمیه پارالمپیک پاریس توزیع می شــد، آیابا این شــرایط سهمیه 
پارالمپیک پاریس را نیز از دســت دادید، تصریح کرد: ســهمیه را به 
فرد نمی دهند بلکه به کشــور تعلق می گیرد و مشکلی برای حضور در 

پارالمپیک پاریس ندارم. 
من در شرایطی در مسابقات جهانی ژاپن شرکت کردم که از هانگژو تا 
زمان اعزام به این مسابقات مربی نداشتم که به من بگوید کجای کارم 

ایراد دارد و خودم هم مربی بودم و هم ورزشکار. 
البته فدراســیون و کمیته ملی پارالمپیک قــول داده اند تا ظرف یک 
هفته به من مربی بدهند تا ایرادات فنی خود را تا زمان اعزام به پاریس 
برطــرف کنم و با آمادگــی بالایی از هر لحــاظ در پارالمپیک پاریس 

حضور پیدا کنم.
قهرمــان پارالمپیک توکیو در پایان با بیان این که این قول را می دهم 
که در پاریس در پرتاب وزنه علاوه بر کسب مدال طلا، رکورد نیز بزنم، 
خاطرنشــان کرد: تمام تلاشم بر این اســت که ایرادات فنی خود را تا 
پاریس برطرف کنم و در بهترین شــرایط و بــا آمادگی بالایی در این 

رویداد مهم حضور پیدا کنم و رکورد فوق العاده ای را به ثبت برسانم.

توصیه طب ایرانی 
به بهبود سیستم دفع مواد زائد بدن

سرپرست معاونت توسعه سلامت دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت ضمن 
اشاره به میزان بروز حساســیت ها و آلرژی در مزاج های مختلف، گفت: یکی از 
عوامل مهم سبک زندگی برای پیشگیری از آلرژی، بهبود سیستم دفع مواد زائد 

در بدن است. 
دکتر مهشــید چایچی درباره آلرژی اظهار کرد: مکانیســم آلرژی در طب رایج، 
واکنش بیش از حد سیســتم ایمنی به موادی است که در حالت معمولی بدون 
ضرر هستند و آلرژن نامیده می شوند. آلرژن ها می توانند ذرات گرد و غبار، گرده 
گیاهان، برخی غذاها، برخی نوشــیدنی ها، سرما، گرما، اشعه ها و ... باشند. وی با 
بیان اینکه ابتلا به آلرژی ها در فصل بهار و پاییز شــایع است، اظهار کرد: دلیل 
شایع شدن ابتلا به آلرژی در فصل های پاییز  و بهار این است که آلرژن هایی مانند 

گرده های گل در فصل بهار و گرد و خاک در فصل پاییز بیشتر می شوند. 
همچنین تغییرات دمایی شــدیدی در این دو فصل شامل تغییر دمای سرد به 
گرم در فصل بهار و تغییر دمای گرم به ســرد در فصل پاییز اتفاق می افتد که 
این تغییرات دمایی شــدید ســبب تغییرات در بدن انسان می شود. سرپرست 
معاونت توســعه سلامت دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت با بیان اینکه 
افراد برمبنای طب ایرانی  ویژگی های جســمی، ویژگی های روحی و مزاج های 
متفاوتی دارند، افزود: بنابراین میزان تغییرات و واکنش بدن به این تغییرات در 
افراد متفاوت است. این تغییرات می تواند در بعضی افراد زیاد و در برخی کم باشد.

این احتمال وجود دارد که تغییرات آب وهوایی سبب هیچ گونه تغییری 
در بدن افراد نشود. به طور مثال، مزاج های گرم و خشک در ابتدای بهار 
و مزاج های سرد و خشک در ابتدای پاییز با بیشترین علائم حساسیت 
فصلی مواجه می شوند.چایچی ادامه داد:  گرم مزاجان و خشک مزاجان 
نســبت به سایر افراد به ادویه های گرم و خشک مانند فلفل و زنجبیل 
سریع تر واکنش حساسیتی نشان می دهند. این متخصص درباره علائم 
آلرژی توضیح داد: علائم آلرژی  می تواند شــامل عطســه، گرفتگی و 
احتقان بینی، خارش و ترشح بینی، آبریزش بینی، التهاب های پوستی 
)خشــکی، قرمزی و خارش پوست(، التهاب های تماسی پوست و کهیر 

)ضایعات خارش دار پوست( باشد.

خبر

خبر

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اعتقاد دارد، نظم تیمی سرخپوشان به مانند 
زمان یحیی گل محمدی نیست و باید کادر فنی تغییراتی در این زمینه اعمال 
کند. اسماعیل حلالی درباره شرایط پرسپولیس و رقابت میلیمتری این تیم با 
استقلال برای کسب عنوان قهرمانی لیگ برتر گفت: شرایط به جایی رسیده 
اســت که دو تیم رقابتی نزدیک با یکدیگر دارند و هر تیمی تمرکز لازم را 
داشته باشد و کمتر اشتباه کند، قهرمان خواهد شد. در حال حاضر استقلال 
یک قدم به قهرمانی نزدیک تر است چون یک امتیاز بیشتر دارد و سرنوشت 
قهرمانی دست خودش اســت. از آنجایی که در فوتبال نمی توان چیزی را 

پیش بینی کرد، پرسپولیس نیز همچنان شــانس دارد. وی در ادامه افزود: 
پرسپولیس جدا از اینکه در هر سه مسابقه باید نتایج خوبی بگیرد، از طرفی 
باید منتظر لغزش استقلال هم باشد و طبیعتاً کار این تیم نسبت به استقلال 
برای قهرمان شدن سخت تر است. با این حال در فوتبال هیچ چیز مشخص 
نیست و نباید فراموش کنیم که سال گذشته پرسپولیس چگونه قهرمان شد.
هافبک پیشین تیم فوتبال پرسپولیس همچنین تصریح کرد: پرسپولیس 
از تســاوی استقلال برابر تراکتور استفاده نکرد. این تیم می توانست در روز 
توقف استقلال، سپاهان را در ورزشگاه آزادی شکست بدهد و به صدر جدول 

برود، آنهم در شرایطی که سپاهان در 10 بازی گذشته اش یک یا دو برد به 
دســت آورده بود و شرایط خوبی نداشت. حلالی در پایان خاطر نشان کرد: 
پرســپولیس شرایط خوبی دارد و تنوع تاکتیکی در این تیم دیده می شود، 
ولی نظم تیمی پرسپولیس مثل زمان یحیی گل محمدی نیست. من فکر 
می کنم اخطار گرفتن بازیکنان باید مدیریت شــود، در ضمن باید در بحث 
از دست دادن موقعیت های گلزنی، کادر فنی تمریناتی در نظر بگیرد، چون 
اگر پرســپولیس راحت فرصت ها را از دســت بدهد، ممکن است با مشکل 

مواجه شود.

بیمارســتان نیایش خرم آباد یکی از پروژه های مهم حوزه بهداشت و درمان 
لرســتان بوده که پس از گذشت ســال ها وقفه در ساخت و کندبودن روند 
عملیات اجرایی آن با پیگیری های انجام شده و تزریق اعتبارات، مردم استان 

را امیدوار به افتتاح و بهره برداری از این زیرساخت مهم کرده است. 
بیمارســتان نیایش خرم آباد یک پروژه برای جایگزینی بیمارســتان ۵۰۰ 
تخته خوابی شهدای عشایر مرکز لرستان بوده که ساخت آن به عنوان یکی 
از پروژه های مهم حوزه بهداشت و درمان در استان از سال ۱۳۹۰ آغاز شده 

است.
این پروژه بیمارستانی در زمینی به مساحت ۱۰۷ هزار مترمربع، ۵۸ هزار و 
۸۰۰ مترمربع ساخت در ۱۴ بلوک متفاوت در مجتمع پردیس دانشگاهی 

کمالوند در دستور کار قرار گرفته است.
روند ســاخت این پروژه متوقف مانده بود و با گذشــت ۱۳ سال هم اکنون 

دوباره عملیات اجرایی آن با سرعت در حال اجراست.

ë بیمارستان نیایش مطالبه جدی مردم لرستان است
در خصوص آخرین وضعیت بیمارســتان نیایــش احمدرضا دالوند معاون 
هماهنگی امور عمرانی استانداری لرستان گفت: این بیمارستان مطالبه جدی 
مردم لرستان است که بعد سال ها تعطیلی و پس از تامین اعتبار در ابتدای 
دولت انقلابی عملیات اجرایی آن توسط قرارگاه خاتم الانبیا مجدد آغاز شد 

و هم اکنون دارای پیشرفت خوبی است.
وی بــا بیان اینکه این بیمارســتان قبل از دولت ســیزدهم زیر ۳۰ درصد 
پیشــرفت داشت، بیمارستان نیایش یک ضرورت و از مهمترین پروژه های 

استان در بحث زیرساخت به شمار می آید.
معاون عمرانی استانداری لرستان به روند اجرایی مناسب پروژه نیایش اشاره 
و با بیان اینکه این اتفاق در سایه همدلی مجموعه استان و قرارگاه رخ داده 
است، گفت: امیدواریم با تلاش و همت قرارگاه خاتم بیمارستان نیایش هر 

چه سریعتر به بهره برداری برسد.
دالوند خاطرنشان کرد: مهمترین موضوع برای تکمیل این بیمارستان تامین 
منابع مالی اســت که باید از مسیرهای مختلفی پیگیری شود تا این مهم 

تحقق پیدا کند.
این معاون اســتاندار گفت: بیمارســتان نیایش خرم آباد دارای تخت های 

فوق تخصصی، داخلی و جراحی بوده و همه رشــته ها را در اجرای آن پیش 
بینی شده است.

سال ۱۴۰۴ قطعاً بیمارستان نیایش تکمیل و به بهره برداری خواهد رسید
اهمیت این بیمارستان تا جائیست که ابوطالب شفقت استاندار لرستان در 
خصوص آن می گوید: بیمارستان نیایش خرم آباد در سال ۹۲ کلنگ زنی شد 
و تا پایان دولت دوازدهم تنها ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشت که طی ۲ 

سال و نیم اخیر این پیشرفت به ۶۵ درصد رسیده است.
وی با اشاره به اینکه ۷۱ طرح بهداشتی و درمانی در استان در دولت سیزدهم 
بهره برداری شده است، افزود: رشد پیشرفت طرح های خدمات درمانی در 

این استان ۶.۵ برابر قبل بوده که این روند مطلوب است.

ë  بیمارســتان نیایش مصوبه اولین ســفر احمدی نژاد به
لرستان بود

همچنین بهرام دلفان رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی لرستان اظهار کرد: 
بیمارستان نیایش سال ۹۲ تحویل مسکن و شهرسازی و مصوبه اولین سفر 
احمدی نژاد به لرستان تحت عنوان بیمارستان جایگزین شهدای عشایر بوده 

است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر این بیمارستان به نام نیایش تغییر یافته که 
امیدواریم همین اسم بماند، افزود: بیمارستان شهدای عشایر به قوت خود 

باقی خواهد ماند و ردیف و اعتبار جداگانه دارد.
وی با اشــاره به اینکه به یک ابر بیمارســتان تبدیل خواهد شد و یکی از 
بزرگترین بیمارستان های غرب کشور است، گفت: درصورتی که منابع مالی 

آن تأمین شود سال آینده تحویل داده خواهد شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان ادامه داد: بیشتر از آنچه تعیین شده بود 
اعتبار به آن تخصیص داده شــده و از ماده ۵۶ نیز ۲۷۲ میلیارد وام گرفته 

شده است.

ë  بیمارســتان نیایش از بزرگترین پروژه های غرب کشور و
منحصربه فرد در منطقه است

محسن منصوری معاون اجرایی رئیس جمهوری اظهار کرد: دولت سیزدهم 
توجه ویژه ای به پروژه های بیمارستانی و زیرساخت ها حوزه بهداشت و درمان 

دارد.
وی با بیان اینکه سرانه بهداشت و درمان در کشور به سرعت در حال افزایش 
است، ادامه داد: لرستان به لحاظ سرانه بیمارستانی و تعداد تخت ها از میانگین 
کشوری عقب است، اما دو سه پروژه مهم  بیمارستانی در دست ساخت دارد 
که نیایش یکی از آنهاست و با بهره برداری از آنها این سرانه به حد مطلوب 

خواهد رسید.
منصوری با بیان اینکه تجهیز این بیمارستان برعهده وزارت بهداشت و درمان 
است، گفت: ۲۰۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل این پروژه بیمارستانی نیاز 
است که بخشی از آن در بودجه جاری کشور دیده شده است و بخشی نیز از 
سایر روش ها با دستور رئیس جمهوری تامین منابع خواهیم کرد تا سرعت 

ساخت شتاب بیشتری به خود گیرد.
وی اضافه کرد: به لحاظ فنی و سطح، نیایش پروژه ای مهم و با اهمیت است 

و تلاش می کنیم تمام منابع آن را تامین کنیم تا به نتیجه برسد.
امید می رود در دولت سیزدهم شاهد افتتاح و بهره برداری از این پروژه مهم 
بیمارستانی در مرکز لرستان باشیم تا مردم استان طعم خدمت بیشتر در 

حوزه سلامت را بچشند.

حلالی:

نظم تیمی پرسپولیس مانند زمان گل محمدی نیست 

گشایشِ نیایش

بیمارستان نیایش خرم اباد به بهره برداری خواهد رسید

واریس اختلالی در خون رسانی به رگ های پا است که باعث برجستگی و تغییر 
رنگ رگ ها می شود. 

در مبتلایان به واریس، رگ ها به دلیل تورم و رنگ آبی یا بنفش بسیار جلب 
توجه می کنند و علایمی چون ســوزش و احســاس تپش در پاها، احساس 
ناراحتی و سنگینی و درد در پاها، گرفتگی عضلات که در شب بیشتر می شود، 
تورم پاها و مچ پا و پوست خشک و خارش آور که به دلیل واریس نازک تر شده 

در افراد مشاهده می شود.
پزشکان توصیه می کنند فردی که به واریس وریدی مبتلاست از راهکارهای 

تغذیه ای برای کمک به درمان بیماری و بهبود علایم آن استفاده کند.
مصرف غذاهای شور و سرشار از سدیم باعث حفظ آب اضافی در بدن می شود 
که به تشــدید علایم واریس کمک می کند و به همین دلیل کاهش مصرف 
غذاهای شور و سدیم دار و در مقابل افزایش استفاده از غذاهای حاوی پتاسیم 

می تواند مفید باشد.

از منابع خوراکی غنی از پتاســیم می توان به بادام، پسته، عدس، لوبیا سفید، 
سیب زمینی، سبزیجات برگ دار و نیز برخی از ماهی ها مانند ماهی سالمون 

و تن ماهی اشاره کرد.
غذاهای حاوی فیبر نیز همچون آجیل، دانه ها و حبوبات، جو، گندم، بذر کتان 
و غذاهای غلات کامل با جلوگیری از یبوســت و کاهش فشار به دریچه های 

آسیب دیده در رگ های پاها به کاهش علایم واریس کمک می کنند.
افرادی که اضافه وزن دارند، بیشــتر در معرض خطر واریس وریدی هستند، 

بنابراین کاهش وزن در درمان این بیماری بسیار موثر است.
فلاونوئیدهــا هم با بهبود گردش خون و حفــظ جریان خون موجب کاهش 
واریس می شوند. این ترکیبات همچنین با کاهش فشار خون و انبساط رگ 
هــا در درمان این بیماری موثرند. از غذاهای حــاوی فلاونوئیدها می توان به 
سبزیجاتی چون پیاز، فلفل، اسفناج و کلم بروکلی و همچنین مرکبات، انگور، 

گیلاس، سیب، ذغال اخته، کاکائو و سیر اشاره کرد.

سلامت

راهکارهایتغذیهایبرایکمکبهدرمانواریس
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نفت و انرژیشماره 1543

مدیرعامل پتروشیمی جم گفت: طی ۴ ماه گذشته بیش 
از ۸۰ میلیون دلار از مطالبات سنواتی شرکت پتروشیمی 
جم از سایر شرکت ها با اقدامات مدیریتی و پیگیری های 
فراوان وصول شده اســت. محمد هاشم نجفی اردکانی، 
وصول مطالبات ســنواتی شرکت پتروشیمی جم را یکی 
از برنامه های اصلی این شــرکت برشمرد و گفت: یکی از 
مهمترین برنامه ها علاوه بر به سرانجام رساندن پروژه های 
چندین ساله جم مانند پادجم و پلیمر کنگان پیگیری برای 
وصول مطالبات پتروشیمی جم که به جا مانده از قبل بود 
در راس امور قرار گرفته که خوشبختانه طی ۴ ماه گذشته 
موفق به وصول بیــش از ۸۰ میلیون دلار معادل بیش از 
۴۸۰۰ میلیارد تومان از مطالبات جم شــدیم.وی با اشاره 
به افزایش فروش در پتروشــیمی جم گفت: یکی دیگر از 
موضوعات حساس و استراتژیک جم موضوع افزایش تولید 
و به تناســب آن افزایش میزان فــروش بود که در تولید 
فروردین ماه ۴۰۳ نســبت به سال گذشته بیش از ۲۰۰۰ 
تن افزایش تولید داشتیم. نجفی اردکانی با اشاره به رکورد 
فروش پتروشــیمی جم در فروردین ما افزود: پتروشیمی 
جم در این ماه موفق شــد تناژ فــروش خود را بالا ببرد و 
این موضوع درآمد این پتروشیمی را بر مدار صعودی قرار 
داده است همچنین فروش محصولات پتروشیمی جم نیز 

در این ماه نسبت به فروردین سال گذشته رشد خوبی را 
تجربه کردند و این مورد نیز کمک شایانی به رشد درآمد 
شــرکت کرده است. وی افزود: به نحوی که درآمد ماهانه 
جم در فروردین ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ 
حدود ۹۳ درصد بالا رفت و از سه هزار و ۱۷ میلیارد تومان 
به پنج هزار و ۸۲۱ میلیارد تومان رسید. همچنین درآمد 
پتروشیمی جم در فروردین نسبت به ماه گذشته آن یعنی 
اسفند نیز رشــد حدود ۵۰ درصدی را تجربه کرده است.

مدیرعامل جم با اشاره به اســتراتژی توسعه بازار فروش 
پتروشــیمی جم در دوره جدید گفت: یکی از مهمترین 
استراتژی های فروش در جم حفظ و بازگشت پتروشیمی 
جم در بازار های سنتی  همراه با نفوذ و توسعه بازار جدید 
صادراتی اســت که متاسفانه در ســال گذشته نسبت به 
ادوار های قبل شــاهد افت بودیم که به همت تلاش تیم 
بازرگانی توانستیم بر خلاف فرودین ۴۰۲ میزان صادرات 
محصولات در تولید را از  هشت درصد در فرودین ۴۰۳ به 
۳۰ درصد برسانیم و امیدواریم با برنامه ریزی هوشمندانه 
در توســعه بازار صادراتی ضمن بالا بردن میزان صادرات 
و درامد ارزی برای کشــور نوید بخش اخبار خوب و سود 
آوری برای بازنشستگان که صاحبان اصلی پتروشیمی جم 

و سهامداران باشیم.

مدیرعامل شــرکت مادر تخصصــی تولید نیروی 
برق حرارتی تولید پایدار انرژی و تأمین برق مورد 
نیاز مشــترکان را اولویت اول صنعت برق حرارتی 
دانســت و گفت: در هوای گرم تابستان با توجه به 
ضرورت استفاده از سیستم های سرمایشی، مردم 
بحق انتظــار دارند که برق مورد نیــاز آنان بدون 
وقفه تأمین شود. عبدالرسول پیشاهنگ در بازدید 
از نیروگاه شهیدســلیمی نکا و در جلسه ی که با 
حضور مدیران و کارشناســان نیروگاه و شــرکت 
تولید نیروی برق شــهید سلیمی برگزار شد، پس 
از شــنیدن گزارش پیشــرفت کار پروژه های آب 
شیرین-کن)BWRO2(،  لایروبی حوضچه آبگیر 
واحدهای بخــار و آخرین وضعیت تعمیرات نیمه 
اساســی واحد یک بخار، با اشاره به افزایش دمای 
هوا و ضرورت تأمین برق مورد نیاز مشــترکان، بر 
جدیت بیشــتر و تلاش جهادی و شــبانه روزی 
کارکنان بخش تولیــد و آمادگی کامل واحدهای 
نیروگاهی بــرای تولید پایدار انرژی قبل از ورود به 
روزهــای پیک مصرف تأکید کرد. وی تولید پایدار 
انرژی و تأمین برق مورد نیاز مشترکان را اولویت اول 
صنعت برق حرارتی دانست و گفت: در هوای گرم 

تابستان با توجه به ضرورت استفاده از سیستم های 
سرمایشی، مردم بحق انتظار دارند که برق مورد نیاز 
آنان بدون وقفه تأمین شود، بنابراین برای ایفای این 
رسالت سنگین، لازم است همه واحدهای نیروگاهی 
کشور آمادگی کامل را برای تولید حداکثری داشته 
باشــند تا بتوانیم از آزمون دشوار تأمین انرژی در 
ایام پیک مصرف با موفقیت و سربلند عبور کنیم. 
پیشــاهنگ در ادامه به اتفاق معاون برنامه ریزی و 
توسعه مدیریت شرکت برق حرارتی از پروژه های در 
 ،)BWRO2(دست اجرای شیرین-سازی آب دریا
لایروبی حوضچه آبگیــر واحدهای بخار، تعمیرات 
نیمه اساسی واحد یک بخار، پمپ خانه آب دریا و 

کارگاه تعمیرات بازدید کرد.

وزیر نیرو با اشــاره به این که وضع قوانین 
جدید، سرمایه گذاری در صنعت نیروگاهی را 
توجیه پذیر کرده است، گفت: با امضای سند 
همکاری وزارت نیرو و صندوق توسعه ملی، 
شرایط برای تامین مالی و پرداخت تسهیات 
به ســرمایه گذاران صنعت نیروگاهی فراهم 
شده و تا ۸۰ درصد این سرمایه گذاری ها از 
طریق صندوق توسعه ملی اختصاص می یابد. 

"علی اکبر محرابیان" به امضای تفاهم نامه با صندوق 
توســعه ملی ایران در هفته گذشــته اشاره و بیان 
کــرد: نیروگاه هــای جدید در دو قالــب در حال 
سرمایه گذاری هســتند؛ نیروگاه هایی وجود دارند 
که بــرق تولیدی خود را به صنایع عرضه می کنند 
و در قالــب ماده چهار قانون رفــع موانع تولید از 

صنعت برق جای می گیرند. 
در این باره برای بیش از ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه 
قرارداد منعقد شده است، حدود ۷ هزار مگاوات در 
حال اجرا اســت و بیش از ۱۰۰۰ مگاوات تاکنون 
ســنکرون شــده و مابقی به ترتیب وارد شــبکه 

می شود. 
وی تصریح کرد: در طراحی گروه دوم تلاش شده 
تا سرمایه گذاران بتوانند نیروگاه  احداث کنند و در 
چارچوب بازار با نرخ های جذاب، برق تولیدی خود 

را به مرحله فروش برسانند.
وزیــر نیرو خاطرنشــان کرد: طــی روزهای اخیر 
تفاهم نامه و ســندی به امضا رســید که به موجب 
آن صندوق توسعه ملی ۷.۵ میلیارد دلار تسهیلات 
را بــرای احــداث نیروگاه ها اختصــاص می دهد 
و پیش بینــی احــداث ۱۵ هزار مــگاوات ظرفیت 

نیروگاهی صورت گرفته است.
محرابیــان ادامــه داد: با امضای ســند همکاری، 
شــرایط برای تامین مالی و پرداخت تســهیلات 
به ســرمایه گذاران فراهم شــد  تــا ۸۰ درصد این 
ســرمایه گذاری ها از طریق صندوق توســعه ملی 
پرداخت شود و سرمایه گذاران می توانند با معرفی 
وزارت نیــرو بدون دغدغه تســهیلات مورد نیاز را 
دریافت کنند.وی ابــراز امیدورای کرد با مجموعه 
این اقدامات به مرور ناترازی ها رفع شده و عرضه و 

تقاضای برق به ثبات مناسب برسد.
محرابیان درباره اعلام فراخوان برای سرمایه گذاران، 
اظهار داشــت: در بخش صنایع این فراخوان اعلام 
شده اســت. نیروگاه ها قراردهایی را با وزارت نیرو 
منعقد کردند و بیــش از ۶۰۰۰ مگاوات نیروگاه 

در عملیات اجرایی هســتند و بخشی نیز 
تکمیل و وارد شبکه شده است.

وزیر نیرو در این زمینه تصریح کرد: در 
گروه دوم که تامین برق بخش خانگی 
بالاتر از الگو یا بخش تجاری و اداری را 
انجام می دهند به زودی فراخوانی اعلام 
می شود و ســرمایه گذاران در چارچوب 

این فراخوان ها حضور می یابند. 
طبــق مقرراتی کــه حاکم اســت باید 
لازم  صلاحیت هــای  ســرمایه گذاران 

را داشــته باشــند و بــا 
آنان  نهایی  تعیین 

بانک هــای  بــه 
صندوق  و  عامل 
ملــی  توســعه 
دریافت  بــرای 

تسهیلات معرفی می شوند.

ë  فراهم شــدن امکان خرید برق برای همه
مصرف کنندگان از طریق بورس

وزیر نیرو با اشــاره به پیشبرد اقدامات بنیادین در 
وزارت نیرو برای رفع ناترازی برق کشــور به ویژه 
در زمان پیــک مصرف برق، گفت: خوشــبختانه 
طی ســال های اخیر با اصلاح قانــون و مقررات و 
حمایت بســیار خوب دولت ســیزدهم و مجلس 
شورای اسلامی در مسیری قرار گرفتیم که بتوانیم 

سرمایه گذاری های این حوزه را افزایش دهیم.
وزیر نیرو مهم تریــن اقدام در این باره را اقتصادی 
کــردن خرید برق نیروگاه ها عنــوان کرد و افزود: 
در گذشته بعضا تا ســه الی چهار سال مطالبات 
نیروگاه داران پرداخت نمی شد؛ با اصلاحاتی 
که صورت گرفت از ابتدای اردیبهشــت 
امســال، برق نیروگاه ها از طریق بورس 

به صورت نقدی خریداری می شود. 
وی با بیان اینکه اغلــب نیروگاه ها در 
اظهار  شــده اند،  حاضر  ســرمایه  بازار 
کرد: بخشی از خریداران را شرکت های 
توزیع برق و بخشــی را نیز صنایع بخش 

خصوصی تشکیل می دهد.
اســاس  بر  شــد:  یادآور  محرابیــان 
که  گزارش  جدیدترین 
شد،  ارسال  امروز 
خرید  میــزان 
بخــش  بــرق 
از  خصوصــی 
میــزان خرید 

برق توسط شــرکت های توزیع برق کشور در بازار 
بورس انرژی پیشــی گرفته است؛ به عبارت دیگر 
اکنون فعالان بازار بورس کشــور در بخش برق را 
شــرکت های توزیع و مصرف کننــدگان بالای یک 

مگاوات تشکیل می دهد.

ë  قوانین جدید، ســرمایه گذاری در صنعت
نیروگاهی را توجیه پذیر کرده است

وی از وضــع مقرراتــی برای فراهم شــدن امکان 
خرید بــرق برای همه مصرف کننــدگان از طریق 
بورس کشور خبر داد و گفت: در حال حاضر اغلب 
نیروگاه  های کشــور برق تولیدی خــود را در بازار 

سرمایه عرضه می کنند.
 از همــه نیروگاه دارها دعوت می کنم برق تولیدی 
خود را در بورس عرضــه کنند تا بتوانند مطالبات 
خــود را به صورت نقــدی دریافت کنند و خرید و 

فروش برق کاملا اقتصادی شود.
وزیــر نیــرو جــذاب کــردن ســرمایه گذاری در 
نیروگاه های کشور را گام دوم در رفع ناترازی برق 
کشــور برشــمرد و افزود: وضع مقررات و قوانین 
در حــال حاضر ســرمایه گذاری در نیــروگاه  را با 
توجیه اقتصادی همراه کرده اســت؛ البته گروهی 
از نیروگاه ها که عمدتا نیروگاه های دولتی هستند، 
همچنان با نرخ هــای یارانه ای مصارف تا ســطح 
الگوی خانگی، کشــاورزی و حتی مصارفی که به 
موجب قانوان یارانه ای شده اند )افراد و خانوارهای 
تحت پوشــش کمیتــه امداد امــام خمینی )ره(، 
بهزیســتی و ..( را تامین و نیروگاه  های خصوصی 
در چارچوب مقررات بورس اقــدام به فروش برق 

تولیدی خود می کنند.

مدیرعامل پتروشیمی جم:

وصول بیش از ۸۰ میلیون دلار از مطالبات سنواتی
اولویت اول صنعت برق حرارتی

 تامین برق پایدار است

وزیر نیرو:

تخفیف سنگین ایران به چینشرایطبرایتامینمالیسرمایهگذارانصنعتنیروگاهیفراهمشد

نگاهی به صادرات نفت خام ایران نشان می دهد پس از تحریم های آمریکا، 
بیش از ۹۰ درصد صادرات نفت ایران به چین است.

چینی ها تقریبا تتها مشــتری نفت ایران هستند و محموله های نفتی را با 
تخفیف های جذابی دریافت می کنند؛ البته نفت ایران تنها به پالایشــگاه 

های کوچک می روند که خصوصی هستند.
پالایشــگران دولتی چین مانند ساینوپک، ســی ان پی سی و پتروچاینا از 
دریافت نفت ایران امتناع می کنند تا پالایشگاه های کوچک با نفت ارزانی 

که از ایران می گیرند، سودهای کلانی کسب کنند.
گرچه ارقام مختلفی درباره تخفیف های نفتی ایران به چین شنیده شد، اما 
بیشتر ارقام میان ۱۲ تا ۱۵ دلار متغیر بود. اگر میانگین صادرات نفتی ایران 
به چین را بنا به ادعای دولتی ها ۱.۲ میلیون بشکه در نظر بگریم، با عدد ۱۲ 
دلار بیــش از ۹ میلیارد دلار و با عدد ۱۵ دلار تخفیف بیش از ۱۰ میلیارد 

دلار از درآمدهای نفتی کشور، به چین هدیه شده است.
این رقم هنگفت، حاصل حاکم شــدن تفکری است که می گوید با تحریم ها 
مقابله کرد؛ مقابله ای که برنده بزرگی به نام چین دارد و بازنده بزرگ تری به 
نام جمهوری اسلامی ایران. درست در ماه هایی که غول های انرژی از جنگ 
اوکرایــن ماهی خود را می گرفتند، این ایــران بود که به ماهی گیری برای 

پکن مشغول بود!

آغاز تجارت برق بین ایران و ترکیه 
 

مذاکــرات آغاز تجارت بــرق بین ایران و ترکیــه در دیدار مدیرعامل 
شــرکت توانیر با وزیر انرژی و منابع طبیعی این کشور در آنکارا نهایی 

شد. 
در این دیدار طرفین بر لزوم نهایی ســازی تجارت برق بین دو کشور 
تاکید کردند و مقرر شــد تبادل برق بین دو کشور در اسرع وقت وارد 

فاز عملیاتی و اجرایی شود.
مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شــرکت توانیــر در این باره به 
خبرنگار ما گفت: با هدف توســعه مناسبات دو کشور در حوزه برق و 
انرژی نشستی در  وزارت انرژی و منابع طبیعی ترکیه در آنکارا برگزار 
و طی آن دو طرف در خصوص توسعه ظرفیتهای تبادل برق و تصمیم 

بر شروع تجارت برق بین دو کشور بحث و تبادل نظر کردند.
وی افــزود: با توجه به احداث و تکمیل پســت HVDC BTB وان 
ترکیه و ظرفیت حدود 500 مگاوات آن،  مقرر شد در سریعترین زمان 
ممکن تبادل برق با هدف تامین پیک برق دو کشــور از طریق پســت 

مذکور عملیاتی شود.
مدیرعامل شرکت توانیر در عین حال پیش بینی کرد تجارت برق بین 
دو کشــور ایران و ترکیه با 100 مگاوات آغاز و در کوتاهترین زمان به 

حدود 500 مگاوات برسد.
به گفته رجبی مشــهدی، این تجارت با هدف پیک سایی شبکه برق 
دو کشــور منافع سرشــار و حائز اهمیتی برای هر دو کشور به دنبال 

خواهد داشت.

تشکیل کمیسیون مشترک برای حل آلودگی ارس 
 

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای اســتان آذربایجان شرقی گفت: در 
راستای حل آلودگی رود ارس، اخیرا سازمان حفاظت از محیط زیست 

کمیسیون مشترکی تشکیل داده و پیگیر موضوع هستند 
یوســف غفارزاده درباره آلایندگــی ارس و برنامه هایی که ایران برای 
پیشــگیری از آن در دســتور کار دارد، اظهار داشت: موضوع مدیریت 
محیط زیست و سطح کیفی آب ارس با سازمان محیط زیست است و 
آب منطقه ای استان های همجوار نیز با این سازمان همکاری می کنند.

وی افزود: طی ۲۰ ســال گذشته پیگیری های مستمری صورت گرفته 
و پروتکل هــای مختلفی  در دســتور کار قرار گرفتــه به جهت اینکه 

آلایندگی را به صفر برسانند.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای اســتان آذربایجان شرقی گفت: در 
این راستا سازمان حفاظت از محیط زیست اخیرا کمیسیون مشترکی 
با ارمنســتان تشکیل داده و پیگیر موضوع هســتند، وزارت نیرو و به 
تبع آن شــرکت های آب منطقه ای تابعه وزارت نیرو هم خود را ملزم 

می دانند که سازمان حفاظت از محیط زیست را همراهی کنند.  
به گفته فیروز قاســم زاده؛ برخی معادن که رودخانه را آلوده می کنند، 
شناسایی شدند و از ســوی وزارت نیروی ایران درخوست بازدید داده 
شــد و دادستانی و سازمان محیط زیست ارمنستان هم ورود کردند. با 
توجه به اینکه این آلاینده هــا از جانب بخش خصوصی وارد رودخانه 
می شد شــکایت هایی هم طرح شــد، در کمیته های مشترک به این 
جمع بندی رســیدیم کــه بازچرخانی انجام دهنــد و آب را دوباره در 
همان صنایع و معادن به مصرف برســانند تــا با تصفیه هایی که انجام 
می شود شــیرابه ها و موادی را که ممکن است دوباره وارد رود شوند، 
حــذف کنند. اکنون بازچرخانی اتفاق افتاده و در حال حاضر هم فعال 
اســت اما بعضا همچنان به طور مقطعی ممکن اســت یک روز در ماه 

افزایش آلایندگی اتفاق بیفتد.
رود ارس از ارتفاعــات هزار برکه در جنوب ارزروم، در کشــور ترکیه 
سرچشمه می گیرد و از نزدیکی دوالو تا قره دونی در مرز ایران جریان 
دارد. طــول این رودخانه نزدیک به ۱۰۷۲ کیلومتر اســت و با حرکت 
از غرب به شــرق، از اســتان های اردبیل، آذربایجان غربی و آذربایجان 
شرقی می گذرد. عریض ترین نقطه رودخانه در نزدیکی شهر جلفا قرار 
دارد کــه در آن پهنای رود به بیش از ۲۰۰ متر و عمق آن به بیش از 

چهار متر می رسد.

یادداشت

خبر
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افقی :
 

1 - اثری از تسواك نویسنده اتریشی
2 - سران و بزرگان، جمع رئیس

3 - عدد قرن دومین مهره گردن، آهســته 
خودمانی

4 - مته برقی اهریمن، بدخوی افســانه ها، 
شیطان

5 - کثرت آمد و شــدجهت، دید چشم، نور 
اندک، در زبان ترکی به آب می گویند

6 - مركز نروژ، نام جدید كریستیان یا شهر 
نروژسام ادبی، سام

7 - زیر پا مانده اردوگاه
8 - موت، قطــع حیات، از بین رفتن زندگی 

هواپیمای روسی
9 - حركتی در جودوطایفه ایرانی، قوم غیور

10 - پایه و بنیاد، شالوده، مبنا
11 - مرجان

عمودی :

1 - بالا
2 - نام یكی از خیابان های تهران، در مدرسه 

تعلیم می دهند، جمع درس
3 - زباندار بی زبان، گنگ صدمه و آســیب، 

كارتن باز نشده
کاغذپسوند شباهت،  واحد شــمارش   - 4

خمیازه، دهان دره
5 - ورزش مادر، عدد بهم زدنی هم آرزو

6 – نظرات مهاجم نروژی لیورپول
7 – وسوسه گم وارونه

8 - چوب دستی گوش ماهی
9 - ویتامین انعقــاد خون، ویتامین جدولی 

نشان، قاعده
10 - گماشته. نماینده

11 - نجار و چوب تراش
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تولید روزانه نفت ایران
 ۳.۳ میلیون بشکه ای شد

 

آژانس بین المللی انرژی از افزایش ۵۰ هزار بشکه ای تولید 
روزانه نفت ایران در چهارمین ماه سال جاری میلادی خبر 
داد و اعــلام کرد: تولید روزانه نفت ایــران به ۳.۳ میلیون 

بشکه در روز رسیده است. 
آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش ماهانه خود 
از بازار نفت جهــان، کل تولید نفت اوپک در چهارمین ماه 
سال میلادی جاری را ۲۶ میلیون و ۹۷۰ هزار بشکه در روز 

اعلام کرده است.
مجموع تولید نفت ۱۳ عضو اوپک در آوریل ۲۰۲۴ نســبت 
به ماه قبل از آن ۱۲۰ هزار بشــکه در روز افزایش داشــته 
است. اوپک در ماه مارس ۲۶ میلیون و ۸۵۰ هزار بشکه در 

روز نفت تولید کرده بود.
بر اســاس این گزارش تولید نفت ایران در آوریل امسال با 
افزایش ۵۰ هزار بشکه ای نســبت به ماه قبل از آن مواجه 
شده و به ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه در روز رسیده است. 
ایران در ماه مارس ۳ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز نفت 

تولید کرده بود.
تولید ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه ای، بالاترین رقم تولید 
نفــت ایران از زمان خــروج آمریکا از برجام طی ۵ ســال 

گذشته بوده است.
آژانس بین المللی انرژی تولید نفت ایران در ســال ۲۰۱۸ 
یعنی پیش از خروج آمریــکا از برجام را ۳ میلیون و ۶۰۰ 
هزار بشکه در روز اعلام کرده است که تولید نفت ایران در 
ماه آوریل ۲۰۲۴ تنها ۳۰۰ هزار بشــکه در روز کمتر از این 

رقم است.
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در  بزرگ  حفــره ای  اخیر  باران هــای 
ایجاد  آرامگاه خشایارشا  پایین دســت 
کرده که در ادامه به یک شــکاف طولی 
در محوطه نقش رستم منجر شده است. 
با این وجود، مدیر پایگاه میراث جهانی 
تخت جمشــید معتقد اســت آنچه در 
پیرامون آرامگاه پنجمین شاه هخامنشی 
رخ داده، بیشــتر فروشُست بوده و راه 

چاره دارد.

آرامگاه خشایارشــا، گوری صخره ای است که 
در ســینه کوه حاجی آباد در نقش رستم قرار 
گرفته اســت. فرســایش و نفوذ آب، خطری 
جدی بــرای آرامگاه فرزنــد داریوش بزرگ و 
آتوســا، دختر کوروش به شــمار می آید. این 
آرامگاه، که دارای خصوصیات سنگ تراشــی و 
تزئینات هنری بوده، اکنون در دســت مرمت 
اســت، اما آنچه وضعیت را نگران کننده کرده، 
چاله های بزرگ و عمیقی اســت که در پایین 
دســت صخره آرامگاه خشایارشــاه به وجود 
آمده و ترک و شــکاف طولی تا مقابل آرامگاه 
داریوش بزرگ، اردشــیر یکم و داریوش دوم 

پیش رفته است.  
در داخل آرامگاه خشایارشــا نیــز تَرک های 
و حفره های ناشــی از نفوذ آب به تعداد قابل 
توجهی مشــاهده می شود. به فاصله نزدیک از 
آرامگاه، یک حفره دیده می شــود که به گفته 
مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید، در 
باران هــای اخیر پدید آمــده و درون آن یک 

سازه مرموز پدیدار شده است. 
این ســازه نویافتــه هنوز بررســی و مطالعه 
باستان شناســی نشــده اســت، اما این گمان 
مطرح شــده که شــاید به آبراهه گمشده در 
نقش رســتم ارتباطی داشته باشــد. علیرضا 
عسگری چاوردی ـ مدیر پایگاه میراث جهانی 
تخت جمشــید، که مسئولیت محوطه باستانی 
نقش رســتم را دارد ـ جز اینهــا، توجه را به 
قلوه سنگ های بیشماری که در محوطه مقابل 

آرامگاه خشایارشا انباشته شده، جلب می کند 
و درباره آنچــه در پیرامون ایــن اثر تاریخی 
درحال وقوع اســت و یا خطرات احتمالی که 
آن را تهدیــد می کنــد، توضیــح می دهد: در 
بالای کوهی که مقبره خشایارشــا قرار دارد، 
حوضچه آرامش وجود داشته، که مدت هاست 
کارکــردش را از دســت داده و آب حاصــل 
از بارش هــا کــه باید در ایــن حوضچه جمع 
می شد، به صورت آبشاری همراه با سنگ های 
صخره ای به پایین فرو می ریزد و جلوی مقبره 

تلنبار می شود. 
این باستان شــناس اضافه می کنــد: به دلیل 
اینکه آبراهه ها در نقش رستم کارکردش را از 
دست داده است، آب جاری شده از آن آبشار، 
راه خود را پیدا کرده و از ســطح به زیر زمین 
و داخل راه آبه ای فرو رفته که بخشی از آن به 

صورت حفره ای عمیق پدیدار شده است. 
مسئله مهم تر این اســت که ما نمی دانیم آب 
باران و ســرریز شــده از کوه به کجا می رود.

آنچــه در پیرامون آرامگاه خشایارشــا و نقش 
رستم درحال وقوع است از این منظر می تواند 
خطرناک باشــد که احتمالا آب با نفوذ به زیر 
زمین به ســازه های آســیب بزند که به گمان 
باستان شناسان هنوز از دل خاک بیرون آورده 

نشده اند.
 مدیــر پایــگاه میراث جهانی تخت جمشــید 
دربــاره میزان خطــری که متوجــه آرامگاه 

خشایارشــا و دیگر آثار نقش رستم است، می 
گوید: بــه دلیل آنکه آبراهــه کارکردش را از 
دســت داده، آبهای ســر ریز شده از آن آبشار 
به ســطح زیرین نفوذ پیدا کرده اســت و به 
باروی نقش رســتم نیز آســیب می زند، برای 
همین باید ابتدا حوضچه آرامش، که در بالای 
کوه اســت، احیا کنیم و بعــد، از خطر ریزش 
ســنگ ها جلوگیری کنیم و آبراهه های دوره 
هخامنشی و ساســانی را پیدا کنیم، تا آب  به 
همان روش گذشــته به بیرون از نقش رستم 
انتقال یابد. این باستان شــناس برای حفاظت 
از آرامگاه خشایارشــا که آبشار در نزدیکی آن 
ایجاد شده اســت، تاکید می کند که حوضچه 
آرامش به لایروبی، کاوش باستان شناســی و 
احیا نیاز دارد تا این حجم سنگ از آبشار وارد 
محوطه نقش رســتم )محیط پیرامون آرامگاه 

خشایارشا( نشود.
محوطه آرامگاهی نقش رســتم محل تدفین 
داریوش  پادشــاه هخامنشــی؛  آرامگاه چهار 
بزرگ، خشایارشا، اردشیر یکم و داریوش دوم 
است و یادمان هایی از عیلامیان، هخامنشیان 

و ساسانیان را دارد.
 در بارش های اخیر به دلیل جاری شــدن آب 
و ایجاد شکاف ها و ترک هایی در سطح زمین، 
این محوطه برای مدتی تعطیل شــد. در ادامه 
اداره کل میــراث فرهنگــی اســتان فارس از 
تعدادی از اســاتید دانشگاه شیراز دعوت کرد 
تــا وضعیت این محوطه را بــا توجه به تهدید 
فرونشست بررسی دقیق تر داشته باشد. مدیر 
پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید پیش تر 
با اســتناد به نظر این اســاتید گفته بود آنچه 
در نقش رســتم رخ داده بیشــتر فُروشُســت 
بــوده، هرچند به دلیل سســتی خاک در این 
محوطه باســتانی و کامل نشدن کاوش ها در 
۸۰ سال اخیر، از کار افتادن آبراهه و مهمتر از 
آن فرونشست دشت مرودشت، تایید کرد که 
حفره ها و شــکاف های طولی در این محوطه 

تشدید شده است.

میراث فرهنگی

مسئولان آثار باستانی نقش رستم را دریابند

فرسایش؛خطریجدیبرایآرامگاهخشایارشا
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ستاره شناسان سه ســتاره را در کهکشان 
راه شــیری کشف کرده اند که با حرکت در 
مسیر اشتباه به کهکشــان راه شیری نفوذ 

کرده اند.
قدیمی تریــن  از  مــورد   ۳ دانشــمندان 
ســتاره های کیهان را با قدمت ۱۳ میلیارد 
سال در حومه کهکشــان راه شیری کشف 
کــرده اند کــه در جهت اشــتباه )حرکت 
وارونه( با سرعت صد ها هزار مایل در ساعت 

حرکت می کنند.
اگرچه این سه ســتاره نسبت به سن خود 
پر جنــب و جوش هســتند، امــا آن قدر 
قدیمی هســتند که قدمت آن ها به زمان 
شکل گیری اولین کهکشــان ها، بین یک 

تا دو میلیارد ســال پس از انفجار بزرگ باز 
می گردد.

با کمال تعجب، تلسکوپ فضایی جیمز وب 

آن ها را در دوردست های کیهان رصد نکرده 
است. در عوض، تیمی شامل دانشجویانی از 
مؤسسه فناوری ماساچوست )MIT( آن را 

در داده های آرشیوی پیدا کردند.
دانشــمندان این ســتارگان را کــه آن ها 
 Small مخفــف  نامیدنــد،   SASS را 
هاله  در   ،Accreted Stellar System
راه شیری که ابری پراکنده از ستارگان، گاز 

و غبار است، کشف کردند.
دانشمندان بر اســاس تحلیل های خود بر 
این باورند که این ســتارگان بین ۱۲ تا ۱۳ 
میلیارد ســال پیش، یعنی در زمان شــکل 
گیری اولین کهکشــان ها که ۱۳.۸ میلیارد 

سال قدمت دارند، شکل گرفته اند.

کشف ۳ ستاره نفوذی به کهکشان راه شیری
دریچه علم

ë  طبیعت بهاری دریاچه
میانشه ساری

مشارکت فعال شهرداری پرند در برگزاری کنگره 1۲ هزار شهيد استان تهران

مشارکت فعال شهرداری پرند در برگزاری کنگره 1۲ هزار 
شهید استان تهران

نشست جانشين فرماندهی سپاه حيدر کرار)ع( با شهردار پرند در خصوص برگزاری اولين 
کنگره ملی سرداران و 12000 هزار شهيد استان تهران برگزار شد.

در اين نشست پيرامون مشارکت شهرداری و شورای اسلامی شهر پرند و برگزاری هر چه 
بهتر کنگره ملی سرداران و 12000 شهيد استان تهران، گفتگو به عمل آمد.

همچنين در اين جلسه، حکم سرتيپ دوم پاسدار، قربان محمد ولی زاده فرمانده سپاه 
حضرت سيد الشهداء استان تهران به مهندس پايدار به عنوان عضو شورای سياستگذاری 
اين کنگره در پرند از سوی سروان نوروزی، جانشين سپاه حيدر کرار )ع( به شهردار پرند 

ابلاغ شد.

کاشت ۱۰ هزار گل فصلی در شهر پرند 
 فضای سبز پرند زیبا و با طراوت می شود

کاشت 10000 گل فصلی در پارک ها، بلوار ها، معابر و ميادين تحت مديريت شهرداری با 
طرح های زيبا و متنوع، توسط واحد فضای سبزِ معاونت خدمات شهرداری پرند در دست 

اجرا قرار گرفته است.
به گزارش روابط عمومی شهرداری پرند؛ با توجه به اهميت حوزه فضای سبز و رويکرد 
ويژه مهندس پايدار شهردار پرند بر گسترش فعاليت های شهرداری در اين حوزه، بيش 

از 10 هزار انواع گل های فصلی در پارک ها، بوستان ها، معابر و ميادين کاشته می شود.
در اين طرح، انواع گل های فصلی با هدف زيباسازی بصری، طراوت بخشيدن و ايجاد 

فضای دلپذير شهری، در حال کاشت است.

ترمیم و بازسازی فنس های زمین فوتبال
 در پارک مشاهیر پرند

پيگيری مطالبات شهروندان و رفع مشکلات کوچک و بزرگ، از مهمترين برنامه های 
شهرداری پرند به شمار می رود که با تاکيد جدی مهندس پايدار در دستور کار معاونت 

های مختلف شهرداری قرار گرفته است. يکی از اين مطالبات به حق شهروندان، رسيدگی 
به وضعيت پارک ها و بوستان ها است و با توجه به درخواست های مردمی، فنس های 
زمين فوتبال پارک مشاهير که ميزبان جمع زيادی از شهروندان و ورزشکاران می باشد، 

توسط معاونت عمران شهرداری مورد ترميم و بازسازی قرار گرفت.
شايان ذکر است که روند ساماندهی و بهسازی پارک های تحت مديريت شهرداری با 

احصاء مشکلات و نواقص آنها آغاز شده و به جد دنبال می شود.

برخورد قاطع شهرداری پرند با تخلفات ساختمانی 
توقف سازه غیر مجاز و جلوگیری

 از تغییر کاربری  دو واحد مسکونی
بنا بر دستور اکيد مهندس پايدار شهردار پرند بر رعايت قوانين حوزه شهرسازی، از تخلف 
يک سازه غير مجاز در محله باغ ويلايی ها و همچنين دو تغيير کاربری در اين محله و بلوار 

آزاليا واقع در فاز 2 جلوگيری به عمل آمد.
مهندس پايدار با تاکيد بر اينکه رعايت قوانين ساخت و ساز و مقابله با تخلفات ساختمانی 
از مهمترين اولويت های شهرداری پرند است، دستورات ويژه ای را به معاونت شهرسازی و 

پليس ساختمان برای برخورد قاطع با متخلفان ساختمانی صادر کرد.
بر همين اساس، از تخلف يک سازه غير مجاز در محله باغ ويلايی ها جلوگيری به عمل آمد 
و مقرر شد با طی شدن مراحل قانونی و دريافت حکم دادستانی، اين سازه تخريب گردد. 

همچنين از تغيير کاربری دو واحد ويلايی به تجاری در اين محله و بلوار آزاليا نبش 
نسترن سوم جلوگيری و پرونده آنها جهت رای اعاده به وضع سابق، به کميسيون ماده 

صد ارجاع گرديد.
لازم به ذکر است که به دستور شهردار پرند، روند برخورد با تخلفات ساختمانی با قاطعيت 

ادامه خواهد داشت.

نشست مشترک شهردار پرند با امام جمعه
حجت الاسلام والمسلمين دکتر کاظمی: از شهردار پرند حمايت و برای وی آرزوی موفقيت 

دارم // همه متحد و همدل به قطار پيشرفت پرند کمک کنيم
مهندس پايدار شهردار پرند به اتفاق جمعی از معاونين و مديران شهرداری با حضور در دفتر 

امام جمعه با حجت الاسلام والمسلمين دکتر کاظمی ديدار و گفتگو کرد.
امام جمعه پرند در اين ديدار صميمانه گفت: به معنای واقعی کلمه آرزوی موفقيت برای 
مهندس پايدار، شهردار جديد پرند را در اين مسئوليت خطير دارم و از هيچ کمکی به 

مديريت شهری برای پيشرفت و خدمت رسانی به مردم دريغ نخواهم کرد.
حجت الاسلام والمسلمين دکتر کاظمی با بيان اينکه هيچ عبادتی بالاتر از خدمت به مردم 
نيست، اظهار داشت: از خداوند متعال استدعا دارم به شهردار جديد پرند که خود از مديران 
بومی و با تجربه اين شهر است، توفيق دهد و با اتحاد و همدلی، قطار پيشرفت و توسعه 

شهر پرند با سرعت بيشتری حرکت کند.
مهندس پايدار نيز در اين نشست از حمايت های امام جمعه پرند تشکر نمود و گفت: مردم 
پرند شايسته بهترين خدمات و امکانات هستند و بنده تمام توانم را برای ارتقای کيفيت 
شاخص های شهری در همه حوزه های عمرانی، خدماتی، فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و 

... بکار خواهم بست.

فضاسازی محیطی شهرداری پرند به مناسبت دهه کرامت
شهرداری و شورای اسلامی شهر پرند به مناسبت دهه کرامت و ولادت با سعادت هشتمين 
اختر تابناک آسمان امامت و ولايت حضرت علی بن موسی الرضا)ع( با نصب پرچم، بنر و 

ريسه، نسبت به فضاسازی محيطی در سطح شهر اقدام نمود.

دیدار چهره به چهره شهردار پرند با شهروندان
مهندس پايدار: رسيدگی به مطالبات مردمی، تکريم ارباب رجوع و ارتقای رضايتمندی 

مردم اولويت اصلی شهرداری پرند
نخستين جلسه ملاقات مردمی مهندس رحمت اله پايدار شهردار پرند با شهروندان گرامی،  

با حضور معاونين و مديران شهرداری در دفتر ايشان برگزار شد.
 مهندس پايدار در اين جلسه که نزديک به 3 ساعت به طول انجاميد به مشکلات، مطالبات 

و درخواست های بيش از 40 تن از شهروندان گرامی پرند رسيدگی و دستورات لازم را 
جهت پيگيری سريع به معاونين مربوطه در چارچوب قوانين صادر نمود. شهردار پرند 
در اين جلسه از معاونين و مديران شهرداری خواست تا تکريم ارباب رجوع و پيگيری 
امور و مطالبات مردم را سرلوحه کار خود قرار داده و نسبت به افزايش رضايتمندی 
شهروندان محترم، اهتمام ويژه داشته باشند. شايان ذکر است، شهروندان ارجمند پرند 
http://Www. می توانند جهت ملاقات با مهندس پايدار به سايت شهرداری به نشانی
parandcity.ir و يا به صورت حضوری به روابط عمومی شهرداری پرند مراجعه نمايند.

نشست رئیس اداره ورزش شهرستان رباط کریم با شهردار پرند 
 رویکرد حمایتی مدیریت شهری پرند از حوزه ورزش

رئيس اداره ورزش و جوانان شهرستان رباط کريم، مسئول دفتر ورزش پرند و جمعی از 
ورزشکان و روئسای هيات های ورزشی، ظهر سه شنبه با مهندس پايدار ديدار و گفتگو 

کردند.
به گزارش روابط عمومی شهرداری پرند؛ مهندس پايدار شهردار پرند در اين نشست 
صميمانه که آقای کسمرادی رئيس کميسيون ورزش شورای اسلامی شهر پرند نيز حضور 
داشت، تصريح کرد: شهر پرند از ظرفيت ها و استعداد های ناب و درخشان در همه رشته 
های ورزشی برخوردار است که افتخارات زيادی را نيز برای اين شهر رقم زده اند. مهندس 
پايدار با بيان اينکه رشد فعاليت های ورزش در هر سطحی به پويايی، نشاط و ساختن 
جامعه ای سالم کمک شايانی می کند، افزود: رويکرد شهرداری و شورای اسلامی شهر پرند 
مبتنی بر توسعه زيرساخت های ورزشی، حمايت از ورزشکاران به ويژه در مسابقات استانی 
و کشوری و ميزبانی از اين مسابقات و همچنين کمک به شناسايی و رشد استعدادهای 
ورزشی شهر پرند است. آقای سليمانی رئيس اداره ورزش و جوانان شهرستان رباط کريم، 
آقای هدايتی مسئول دفتر ورزش پرند و ساير ورزشکاران و هيئات ورزشی نيز در اين جلسه 
با تبريک به مهندس پايدار و آرزوی موفقيت برای شهردار جديد پرند، حضور ايشان را در 
اين مسئوليت سرآغاز فصلی جديد برای شکوفايی عرصه ورزش شهر پرند دانسته و مقرر 
شد جلسات تخصصی با حضور تمامی روئسای هيئات ورزشی با شهردار پرند برگزار شود.
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